
Úvod do roku 2020
Domnívám se, že rok 2020 bude už trvale v historii spojován s počátkem pandemie koronaviru. Pro
nás coby obyvatele České republiky asi zůstane v mysli datum 11. března, kdy vláda vyhlásila
nouzový stav a ze dne na den se proměnily životy nás všech. Samozřejmě, že veškerá nařízení vlády
výrazně zasáhla taky do života obcí. Vedení obcí se potýkala s velmi podobnými problémy - zajistit
chod obce, roušky, dezinfekci, pomoc starším občanům... Pracovní skupina pomáhala se
zásobováním obyvatel Domu s pečovatelskou službou v Horákově, paní starostka osobně přivážela
zdejším lékařům přidělené ochranné pomůcky. Kdokoli potřeboval roušky, kterých byl zpočátku
nedostatek, mohl si je zdarma vyzvednout přímo na obecním úřadě. V celé zemi se strhla lavina
solidarity, a kdo mohl, šil roušky. Naše obec nebyla výjimkou. K chodu obce ale patří i fungování
obchodů, pošty, lékárny, rozvážky obědů... Všichni ti, kteří se o to přičinili, i když byli často
vystaveni nebezpečí nákazy, si zaslouží úctu. Bohužel v několika případech si koronavirus vybral
mezi našimi občany daň nejvyšší. 
Po vysilujícím jaru přišlo léto a s ním rozvolnění opatření. Koronavirus se jen tak lehce nevzdal a s
podzimem dorazila další vlna. Školy, divadla, restaurace, kavárny, velká obchodní centra,
sportoviště se znovu uzavírají v polovině října a zůstávají uzavřené téměř do Vánoc. 
Lidé hledali únik či náhradu za omezené možnosti běžného setkávání či kulturního a sportovního
vyžití nejčastěji v přírodě. I v chatových oblastech na katastru obce bylo patrné, že řada lidí
využívala své chaty ve větší míře než v předcházejících letech i v zimních měsících. Zdejší lesy se
staly cílem vycházek nejen místních, ale i přespolních. Např. v posledním dnu v roce 2020 zde bylo
možné potkat značné množství lidí. K novému roku jsme se všichni upínali s nadějí, že to nejhorší je
za námi. Bohužel denní přírůstek nemocných 30. 12. 2020 v České republice byl téměř 17 tisíc, což
se ukázalo jako nejvyšší číslo od začátku pandemie. Celkově zemřelo v souvislosti s covidem v
republice do konce roku 2020 cca 12 tisíc lidí. 

Volby do zastupitelstev krajů, nový hejtman Jan Grolich z Velatic
Volby do zastupitelstev krajů se konaly ve dnech 2.–3. října 2020. S letošními volbami se pojila
obecná  hygienická  opatření  (zakrytí  úst  rouškou,  dezinfikování  rukou  po  vstupu  do  volební
místnosti a udržování rozestupů). V případě, že byl někdo v době konání voleb v karanténě, mohl
využít  volebních stanovišť  drive-in.  Pokud se někdo nacházel  v  pobytovém zařízení  uzavřeném
hygienickou stanicí z důvodu covid-19, pak ho mohla navštívit speciání volební komise.
O přízeň voličů usilovalo v krajských volbách celkem 16 politických subjektů. Konečné pořadí na
prvních pěti místech bylo následující:
1. KDU-ČSL 362 hlasů 35,14 % 
2. Ano 2011 162 15,72 %
3. Trikolóra 97  9,41 %
4. Česká pirátská strana 88 8,54 %
5. ODS s podporou Svobodných 81 7,86 %

V obci  fungovaly  tři  volební  okrsky  (stará  Mokrá,  sídliště  a  Horákov)  a  volební  účast  byla
47,72 %. Výrazné vítězství  KDU-ČSL lze vysvětlit  i  faktem, že jejich  kandidátem na hejtmana
Jihomoravského  kraje  byl  pan  Jan Grolich,  který  do  té  doby  působil  jako  úspěšný  starosta
sousední obce Velatice. Pan Grolich v souboji o post hejtmana zvítězil. 

Volby do senátu Parlamentu České republiky, senátor Karel Zitterbart
V případě voleb do senátu platí, že každé dva roky dochází k obměně jedné třetiny senárorů. Na
volební obvod Vyškov, do kterého spadá i Mokrá-Horákov, připadly volby do senátu na rok 2020.
První termín voleb se shodoval s termínem voleb do zastupitelstev krajů  (2.–3. října) a  termín
druhého kola byl stanoven na  9.–10. října 2020.  Také u senátních voleb musela být dodržena
platná hygienická opatření. 
V senátních volbách mohli voliči vybírat z pěti kandidátů, mezi nimiž byl i MUDr. Karel Zitterbart,
Ph.D., dětský lékař a onkolog z Mokré. Do druhého kola senátních voleb postoupil Ing. Jaroslav
Klaška  ze  Šlapanic  a  doktor  Zitterbart.  Ve druhém kole  s  poměrně  velkou  převahou zvítězil
kandidát z Mokré-Horákova. 

pol. přísl. 1. kolo 2. kolo
Ing. Jaroslav Klaška, kandidát KDU+ODS+TOP 09, KDU-ČSL 200 hlasů 106 hl.
MUDr. Karel Zitterbart, kand. Starostů a nezávislých, bez polit. přísl. 446 hlasů 286 hl



Volební účast v prvním kole byla 45,30 % a ve druhém pouze 18,11 %. 

Představení nového senátora za okrsek Vyškov a Brno-venkov MUDr. Karla Zitterbarta
Z pohledu kronikářky obce považuji zvolení jednoho z místních občanů senátorem za důležitý fakt
hodný zaznamenání. Karel Zitterbart vystudoval Lékařskou fakultu Masarykovy univerzity.
Následně pracoval na Klinice dětské onkologie ve Fakultní nemocnici Brno. Po celou dobu také
působil jako vyučující na Masarykově univerzitě. V roce 2019 otevřel vlastní ordinaci praktického
dětského lékaře. 
Jako senátor se chce věnovat zejména zdravotnickým tématům, dostupnosti zdravotní péče 
a sociálních služeb. Chtěl by podpořit vznik center porodní asistence a rozvoj paliativní péče. 
Slib senátora složil 11. listopadu 2020 a svoji senátorskou kancelář zřídil ve Vyškově. Dnem, kdy se
občané mohou se senátorem setkat, jsou pondělky. 

1. Kap. Činnost obecního zastupitelstva, hospodaření obce, činnost rady 
             a komisí, OÚ
Složení obecního zastupitelstva a obecní rady v roce 2020
1. Miroslav Barták ČSSD, člen zastupitelstva
2. Ivana Brzobohatá nestraník na kandidátní listině ČSSD, členka zastupitelstva
3. Oldřich Drápal Sdruž.  nez.  kandidátů obce Mokrá-Horákov,  člen rady,  člen fin.  

výboru
4. Ludislav Harašta ČSSD, člen zastupitelstva
5. Michal Janků Sdruž. nezávislých kandidátů obce Mokrá-Horákov, místostarosta
6. Mgr. Eva Jochecová Jinak – sdružení nezávislých kandidátů, do 29. září 2020 členka  

rady
7. Radim Kolář Sdruž. nezávislých kandidátů obce Mokrá-Horákov, předseda fin.  

výboru a sport. komise, od 12. 10. 2020 člen rady
8. Lukáš Lazarčík Sdružení nezávislých kandidátů obce Mokrá-Horákov, člen kulturní 

komise
9. František Pejřil ODS, zastupitel
10. PaedDr. Eliška Rotreklová KDU-ČSL, předsedkyně sociální komise, členka zastupitelstva 

do 31. 8. 2020, od 3. 9. 2020 nahrazena Ing. Vojtěchem Rejnušem
11. Ing. Kateřina Rubínová ODS, předsedkyně stavební a dopravní komise
12. Ing. Monika Skotalová Sdruž.  nezávislých kandidátů obce Mokrá-Horákov,  předsedkyně  

kulturní komise
13. Ing. Barbora Švehlová Sdruž. nezávislých kandidátů obce Mokrá-Horákov, starostka
14. Martin Urbánek Ano 2011, člen rady
15. Mgr. Martin Vojtěch bez polit. příslušnosti, kandidát ČSSD, předseda kontrolního 

výboru

Změny ve složení zastupitelstva a rady obce
PaedDr. Eliška Rotreklová podala ze zdravotních důvodů rezignaci na funkci členky Zastupitelstva
obce Mokrá-Horákov a její  mandát  zanikl  ke  dni  31.  srpna 2020.  Dle zákonného postupu byl
dalším náhradníkem v pořadí  na kandidátní  listině KDU-ČSL Ing Tomáš Koutný,  Ph.D.,  který
následně rezignoval z pracovních a rodinných důvodů ke dni 2. září 2020. Dalším náhradníkem byl
Ing. Vojtěch Rejnuš, kterému vznikl  dnem 3. 9. 2020 mandát člena Zastupitelstva obce Mokrá-
Horákov. 
Mgr. Eva Jochecová dne 29. září 2020 osobně sdělila členům rady obce, že rezignuje na svoji
funkci  členky  rady  obce.  Tímto  dnem její  funkce  zanikla.  Funkci  členky  zastupitelstva  si  paní
Jochecová nadále ponechala. Na 14. veřejném jednání OZ dne 12.10. 2020 byl jako pátý člen rady
zvolen pan Radim Kolář. 

Jednání Zastupitelstva obce Mokrá-Horákov v roce 2019
9. veřejné jednání   12. 3. 2020
Pracovní jednání zastupitelů k objektu č. p. 353   14. 5. 2020
10. veřejné jednání   20. 5. 2020
11. veřejné jednání   17. 6. 2020
12. veřejné jednání   29. 6. 2020
Pracovní jednání k domu č. p. 361      3.8. 2020
Pracovní jednání k domu č. p. 361     1. 9. 2020
13. veřejné jednání   29. 9. 2020



14. veřejné jednání 12. 10. 2020
15. veřejné jednání 30. 11. 2020
Pracovní jednání k domu č. p. 361 10.12. 2020
16. veřejné jednání 17. 12. 2020

Pozn.  Některá jednání ZO v roce 2020 probíhala ve víceúčelovém sále  mediatéky v  Mokré za
dodržení všech zvýšených hygienických podmínek. 

Příjmy       Plánované   Po rozp. opatř.
0000    Daně, poplatky         45 000 000            44 310 200
0000    Dotace - kompenzace koronaviru              3 448 800
0000    Příspěvek obcí Hostěnice a Velatice na
             žáky

                106 000

0000    Dotace z MMR                       3 800 000
0000    Dotace z MŠMT pro MŠ - Šablony III                 389 900
0000    Dotace z MF na přístavbu dílen              4 360 000
0000    Dotace z MF na přístavbu dílen             10 004 200
0000   Dotace z Jm. kraje na skalní stěnu a volby                  541 000
0000   Dot. z Min. práce a soc. věcí na Dět. klub                 856 200
0000   Dotace na přístavbu dílen                 256 100
1032    Lesy                15 000                    15 000
2143    Cestovní ruch - BikePoint                  1 000                      1 000
2144    Reklamní plochy                30 000                    40 000
3113   Přístavba dílen -  př. pokuty od st. firmy                    50 000
3314    Obecní knihovna               25 000                    25 000
3319    Kulturní vystoupení              150 000                    20 000
3326    Kaple - přeplatek energie                         600
3341    Hlášení místním rozhlasem                 2 000                      2 000
3349    Inzerce ve Zpravodaji                 1 000                      7 000
3392    Kulturní dům             110 000                    60 000
3399    SPZO – ples,příj. z hodů, nájem sálu              160 400                  120 400
3412   Sportovmí zažízení v majetku obce               75 000                    80 000
3419    TV - dar ČMC                  150 000
            TV                  100 000
3429   Senior klub - dar ČMC                    20 000
3612    Nájem z bytů (prodej bytů)+služby             500 000                 530 000
3613    Nebytové prostory, dopl. služeb             650 000                 600 000
3639    Pronájem a prodej pozemků             200 000                 250 000
            Příspěvek od investorů                    80 000
3722    Dar Sp. vl. jed. 325-327 na popel. domek                    90 000
3723    PDO – sběrný dvůr                50 000                    60 000
3725   Eko-kom (tříděný odpad)              270 000                  290 000
4351   Pečovatelská služba + DPS nájem z bytů             900 000                  870 000
5311    Bezp. a veřejný pořádek - přepl. energií                     2 000
5512    Hasiči – dar, přepl. za energ.                     6 000
6171    Obecní úřad               15 000                    14 300
6310    Úroky, dividendy, fin. operace                2 000                      7 700
6320     Pojištění majetkové náhrady                    22 200
Tř. 8 financování  
Celkem        48 156 400             71 585 600

Výdaje    Plánované     Skutečné
1014    Deratizace a odchyt zvířat                30 000                    48 000
1032    Lesy – pěstební činnost                70 000                    70 000
1036    Činnost lesního hospodáře               10 000                    10 000
2143     Cestovní ruch BikePoint               80 000                    50 000
2212    Silnice, skalní stěna, sil. k hasičce          5 500 000              8 200 000
2219    Chodníky+parkoviště           2 500 000               1 900 000



2221    Dopravní obslužnost+zastávky               70 000                    70 000
2292    Dopravní obslužnost - Kordis             280 000                  280 000
2310    Pitná voda                50 000                    50 000
2321    Odvádění a čištění odpadních vod           4 000 000              4 000 000
3111    MŠ – provoz           1 226 000               1 226 000
            MŠ – oprava budovy             500 000                 200 000
            Dotace z MŠMT - Šablony III                  389 900
3113    ZŠ - provoz+inv. příspěvek          4 000 000              3 850 000
            ZŠ – opravy, školní jídelna          2 000 000               1 600 000
            ZŠ - přístavba dílen              2 300 000
            Dotace z MF na přístavbu dílen               4 360 000
            Výměna kotlů                  100 000
            Dotace z MF na přístavbu dílen             10 004 200
           Dot. z Min. práce a soc. věcí na Dět. klub                  856 200
            Dotace na přístavbu dílen                  256 100
            Příspěvek na provoz a žák. parlament                  151 000
            Stavba dílen, vybav, oprava spoj. krčku                  600 000
3231    ZUŠ               50 000                    50 000
3313    Provoz kin, Kinematograf br. Čadíků               30 000                    36 000
3314    MLK + Mediatéka          1 400 000               1 200 000
3319    Kronika, kulturní vystoupení              200 000                  200 000
3326    Kaple, pomníky                50 000                    50 000
3341    Rozhlas a televize - opravy               20 000                  100 000
3349    Zpravodaj             300 000                  310 000
3392    Kulturní dům             500 000                  500 000
3399    Sbor pro obč. zál. (vítání, ples, hody, sál)             500 000                  500 000
3412    Hřiště u ZŠ, šatny FC, koupaliště           1 900 000               1 320 000   
3419    TV             800 000                  720 000
3421    Volný čas dětí (Junák), dět. hřiště, MDD              500 000                  300 000
3429    Senior kluby+spolky              100 000                  110 000
3612    Bytové hospodářství              250 000                  380 000
3613    Nebytové prostory, zdravotní středisko              800 000               2 438 000
3631    Veřejné osvětlení              900 000               1 104 000
3635    Územní plán                40 000                    40 000
3636    Územní rozvoj                30 000                    30 000
3639    Veřejně prospěšné práce           4 100 000               4 100 000
            Nákupy pozemků                  700 000
3721    Nebezpečné odpady                25 000                    25 000
3722    Pevný domovní odpad a sběrný dvůr           1 700 000              1  790 000
3723    Sběr a svoz ostatních odpadů              750 000                  800 000
3725    Tříděný odpad, bioodpad, elektrozařízení              480 000                  503 000
             Popelnicový domek na sídlišti                  500 000
3745    Veřejná zeleň             800 000                  800 000
4351    Pečovatelská služba +DPS             900 000                  980 000
5213    Krizová opatření               40 000                  100 000
5311    Bezpečnost a veř. pořádek, opr. radaru              150 000                  200 000
5512    Hasiči             370 000                  370 000
5213    Krizová opatření                    50 000
6112    OZ          2 500 000               2 645 000
6115    Volby 2020                  141 000
6171    OÚ+Stavební úřad          6 800 000               7 130 000
6310    Výdaje z fin. operací               25 000                    25 000
6320    Pojištění majetku obce             200 000                  200 000
6399    Fin. operace, daň z příjmu PO, DPH             600 000                  530 000
6402    Finanční vypořádání minulých let               30 400                    37 200
Celkem        48 156 400             71 585 600



Největší investiční akce roku 2020
1. Zajištění skalní stěny v lokalitě Velké zatáčky – křižovatka ke koupališti - celkové náklady cca

12,5 mil. Kč.
V červnu 2019 zahájila práce firma STRABAG Rail, a. s. Po odstranění náletových rostlin
pracovníci firmy zjistili odlišnou skladbu hornin, se kterou nepočítal ani projekt. Jako nevyhnutelné
se ukázalo požádat o navýšení dotace. Původní výška dotace z ministerstva pro životní prostředí
činila 4 617 tis. Kč a obci se podařilo domluvit její zvýšení na celkových cca téměř 9,5 mil. Kč)
Finanční pomoc přislíbil i Jihomoravský kraj (800 tis. Kč) a Českomoravský cement (200 tis. Kč)
Na posledním jednání v roce 2019 Zastupitelstvo obce Mokrá-Horákov schválilo pokračování
realizace a administrace akce „Zajištění skalní stěny v lokalitě Velké zatáčky – křižovatka ke
koupališti v Mokré-Horákově“, a protože došlo ke změně projektu, obec musela znovu vypsat
výběrové řízení na zhotovitele stavby. Tím se stala firma DEV COMPANY. 
Druhá etapa stabilizace skalní stěny probíhala cca 4 měsíce (červen až září) a ke konci září došlo 
v souvislosti s jejím dokončováním k omezení průjezdnosti vozovky poblíž a byly zde dočasně
umístěny semafory. Firma obci poskytla pětiletou záruku. 

2. Rekonstrukce kotelny v Základní škole Mokrá-Horákov - celkové náklady cca 1 550 tis. Kč
V půběhu letních měsíců realizovala rekonstrukci kotelny firma AVOS Vyškov, měřicí a regulační
technika, s.r.o.

3. Zakoupení pozemků v celkové hodnotě cca 1 406 tis. Kč (např. pozemky pod hřištěv v areálu
pod Horákovem)

Další investiční akce roku 2020
1. Parkoviště u mateřské školy v Mokré - náklady cca 606 tis. Kč
Do výběrového řízení na realizaci stavby se přihlásilo celkem 12 firem a zvítězila firma SIMOSTAV.
Jednou z podmínek, kterou musela firma dodržet, bylo, že stavba proběhne během letních prázdnin.
Na parkovišti je umístěna značka Kiss and Ride, což znamená, že takto označená parkovací místa
umožňují pouze výstup a nástup a často se používají právě u školek či škol. 

2. Stání na tříděný a domovní odpad u sklenářství v Mokré - 475 tis. Kč
Ani Mokré-Horákovu se nevyhýbá trend zvyšování množství vyprodukovaného domácího odpadu.
Již před několika lety zastupitelstvo rozhodlo o zvýšení domovní daně, ze které je vlastně hrazen
i svoz odpadu, jehož cena postupem času také narůstá. Už od roku 2003 funguje v obci sběrný dvůr.
Kromě toho byla postupně v obci vybudována kontejnerová stání (např. pod Horákovem, ve staré
Mokré, u Duomaxu, v Horákově na Půllánech). Ovšem jak se zdá, míst na tříděný odpad je stále
málo, k čemuž v posledních letech pravděpodobně napomohly i realizované developerské projekty.
Vedení obce vytipovalo místo v těsné blízkosti sklenářství na sídlišti. Stavba probíhala v posledním
čtvrtletí roku 2020 a její realizace přišla obec na cca 475 tis. Kč.

3. Nové mantinely na hřiště pod Horákovem - cca 470 tis. Kč

4. Rekonstrukce vjezdu do Domu s pečovatelskou službou v Horákově - celkově cca 326 tis. Kč
- akce probíhala v jarních měsících

5. Nová cepová sekačka k nakladači MultiOne - cca 140 tis. Kč
Od zakoupení tohoto typu sekačky si vedení obce slibuje zkvalitnění sekání travnatých porostů
zejména na obecních pozemcích nad Horákovem, kde jsou vysazeny třešně a ořechy.

6. Exteriérové žalužie (III. etapa) pro budovy MŠ v Mokré - cca 105 tis. Kč
7. Rekonstrukce pásového dopravníku - 83 tis. Kč
8. Klimatizace pro zubní ordinaci v Mokré - cca 60 tis. Kč

Nedokončené investice za rok 2020
1 Přístavba dílen u základní školy 
Nejnákladnější nedokončenou investicí roku 2020 se stala přístavba dílen u ZŠ Mokrá-Horákov.
Škola v současné době nemá učebny pro pracovní dílny a absence těchto prostor je v rozporu 
s plánovanou aktualizací rámcových vzdělávacích plánů, která by měla být uplatněna od školního
roku 2022/23. 
Už v roce 2019 investovala obec do přípravy projektu přes 400 tis. Kč. Předpokládaný termín
dokončení byl stanoven na prosinec 2020. Celkové náklady byly vyčísleny na 19 474 tis. Kč, z toho



dotace by měly činit 90 %. V únoru 2020 vypsalo Ministerstvo financí ČR výzvu pro obce do 3000
obyvatel, na kterou byla naše obec velmi dobře připravena včetně stavebního povolení. Termíny
stanovené ministerstvem byly šibeniční  (podání žádosti do 15. 3. 2020 a čerpání dotace do 31. 12.
2020, kompletní dokončení stavby do 24 měsíců). Ministerstvo rozhodlo o dotaci do dvou měsíců
od podání a v průběhu roku 2020 získala obec z ministerstva financí částku cca 13 mil. Kč. 
Součástí projektu jsou i kabinety, šatny, toalety, sprchy a sklady, popř. klubovna. Ve výběrovém
řízení na realizaci stavby zvítězila firma Izolservis a práce byly zahájeny 24. 6. 2020. 

Poskytnutí příspěvků (dotací) z rozpočtu obce
Poskytnutí dotace Tělovýchovné jednotě Mokrá-Horákov, z. s.

sportovní činnost 310 000 Kč
na MDD   40 000 Kč
turnaje   20 000 Kč

Poskytnutí dotace Fotbalovému klubu Mokrá-Horákov, z. s.    210 000 Kč
sportovní činnost

Sport - trenéři mládeže 118 000 Kč
ZUŠ Pozořice, pobočka Mokrá   42 500 Kč
Sanus Brno    35 700 Kč
Paspoint, z. s. - pomoc pro rodiny dětí s autismem   25 000 Kč
Dotace na zajištění sociálních služeb v obci firmě Sanus   24 855 Kč
Klub rodičů při ZŠ Mokrá-Horákov     17 000 Kč
Hody - příspěvek na kapelu   15 000 Kč
Junák, středisko Pozořice   14 000 Kč

Další dotace:
-  Oblastní charita Rajhrad 10 000 Kč
-  Vydání knihy Cestou necestou           10 000 Kč
-  Linka bezpečí  2 000 Kč
- Žákovský parlament   1 000 Kč
Celkem  870 500 Kč

Odměny členům zastupitelstva obce
V souladu s §76 zákona o obcích lze členům zastupitelstva poskytnout mimořádnou odměnu za
splnění mimořádných nebo zvláště významných úkolů obce, přičemž souhrnná výše této odměny
pro uvolněné členy zastupitelstva obce za kalendářní rok nesmí být vyšší než dvojnásobek nejvyšší
odměny, která jim v průběhu roku náležela za měsíc. Pro neuvolněné členy zastupitelstva platí, že
souhrnná výše této odměny za kalendářní rok nesmí být vyšší než dvojnásobek maximální výše od-
měny, kterou za výkon jimi zastávané funkce, popř. funkcí za měsíc stanoví zákon. 
Na 12. veřejném jednání ZO 29. června 2020 přednesl člen rady Oldřich Drápal návrh na vypla-
cení mimořádné odměny pro starostku obce ve výši 0,5 měsíční odměny. 
V případě starostky Ing. Barbory Švehlové byl tento návrh zdůvodněn následovně: za enormní na-
sazení při zajišťování potřeb občanů a obce v době nouzového stavu a mimořádných opatření spo-
jených s koronavirovou epidemií a zajištění chodu obecního úřadu v tomto období (včetně zodpo-
vědnosti za uzavření či otevření MŠ a DPS, dovozu ochranných osobních pomůcek pro lékaře v
naší obci, a to i o víkendech), dále za zajištění přípravy realizace významných investičních akcí
(stabilizace skalní stěny - zajištění financování prostřednictvím dotací ze Státního fondu životního
prostředí a Jihomoravského kraje, výběrové řízení na dodavatele díla přístavba dílen v ZŠ Mokrá-
Horákov - zajištění financování prostřednictvím dotace z Ministerstva financí ČR, výběr dodavate-
le a výstavba podélných parkovacích stání u MŠ), nadstandardní spolupráci se sociální komisí. Za-
stupitelstvo tento návrh nepřijalo. 
Na 12. veřejném jednání ZO 29. června 2020 přednesl člen rady Radim Kolář návrh na vyplacení
mimořádné odměny pro místostarostu obce ve výši 0,5 měsíční odměny. 
V případě místostarosty Michala Janků byl tento návrh zdůvodněn následovně: za enormní na-
sazení při zajišťování potřeb občanů a obce v době nouzového stavu a mimořádných opatření spo-
jených s koronavirovou epidemií, zajištění chodu pracovní skupiny, jarního úklidu v obci, adminis-
traci nového smluvního vztahu pronájmu koupaliště, včetně následné spolupráce při přípravě toho-
to obecního areálu na letní sezónu, příprava podkladů pro projektovou dokumentaci kotlů v ZŠ,
příprava podkladů ke stavebnímu řízení parkoviště u MŠ. Ani tento návrh zastupitelstvo nepřijalo. 



Programové prohlášení Zastupitelstva obce Mokrá-Horákov 2018–2022
1.         Budeme usilovat o maximální transparentnost výběrových řízení.
2.         Dokončíme rozestavěnou komunikaci „Půllány“ v Horákově. - Splněno 2019
3.         Opravíme povrch komunikace ke sběrnému dvoru a mezi garážemi na sídlišti Mokrá.
4.         Rozšíříme parkovací kapacity na sídlišti, ve staré Mokré i v Horákově. 
5.         Budeme finančně podporovat sportovní i občanské spolky v jejich činnosti. 
6.         Zlepšíme kvalitu údržby obecních staveb a pozemků. Zajistíme systematickou péči 

  o památky na katastru obce (kaple, památky, kříže).
7.         Budeme usilovat o odkup a projekt adaptace objektu „smíšeného zboží“ na objekt se služ-

bami pro občany a pro obecní využití. Viz zápis za rok 2020.
8.        Budeme  pokračovat  ve  výkupu  pozemků  pro  realizaci  spojovací  komunikace  ze  sídliště

k pneucentru.
9.        V případě získání dotace zahájíme rekonstrukci bazénu v základní škole.
10.      Zlepšíme  vybavení  dětských  hracích  ploch  a  odpočinkových  míst  a  budeme  pokračovat

v péči o zeleň i zadržování vody v krajině.

Program rozvoje obce Mokrá-Horákov na období 2020–2025
Jak už jsem uváděla v zápisu za rok 2019, připravilo vedení obce ve spolupráci s Místní akční
skupinou (MAS) Slavkovské bojiště dotazníkové šetření, kterého se mohli zúčastnit všichni 
obyvatelé Mokré-Horákova starší 15 let, kteří mají v obci trvalé bydliště. Šetření mělo posloužit
jako podklad k dokumentu s názvem Program rozvoje obce Mokrá-Horákov na období 2020–2025.
Návratnost dotazníků byla cca 30 % a s jeho výsledky se mohli zastupitelé seznámit na pracovním
jednání v listopadu 2019. 
Na středu 2. února bylo naplánováno veřejné projednání navrhovaného programu rozvoje naší
obce v letech 2020–2025. Akce se konala v sále mediatéky v Mokré a zájem občanů byl poměrně
značný. Jednání se účastnilo několik desítek občanů Mokré-Horákova. Potěšující bylo, že přišli jak
starší občané, tak i lidé mladší a středního věku. 
Program rozvoje obce (PRO) je důležitý dokument pro řízení obce a její rozvoj. Náš program na
základě podkladů vedení obce a připomínek občanů zpracovala Ing. Dana Adamcová z MAS
Slavkovské bojiště. PRO slouží jako podklad pro některé žádosti o dotační tituly, pro jednání např. 
s developery, při kterém je možné poukazovat na přání občanů. 
Samotný program je poměrně rozsáhlý dokument (cca 60 stran + 25 stran tvoří analýza
dotazníkového šetření), jenž je dostupný na webových stránkách obce. V analytické části kromě
obecné charakteristiky řeší 6 oblastí života obce:
- obyvatelstvo (demografickou situaci, věkové složení, vzdělání, spolková činnost...)
- hospodářství (ekonomická situace, trh práce)
- infrastruktura (technická+dopravní, dopravní obslužnost)
- vybavenost (bydlení, školství, zdravotnictví, sociální péče, kultura, sport, volný čas)
- životní prostředí (stav+ochrana)
- správa obce (obecní úřad, hospodaření obce, bezpečnost, vnější vztahy a vazby obce).
Návrhová část obsahuje strategické vize, programové cíle, opatření a aktivity a podporu realizace
programu). Např. jedním ze zajímavých údajů analýzy věkového složení obyvatelstva je poměrně
vysoký index stáří a z dotazníkového šetření vyplynulo, že většina občanů preferuje růst počtu
obyvatel do sta, popř. tří set. 
Hlavním motem programu je, že obec Mokrá-Horákov chce citlivě vnímat potřeby svých občanů,
chce skloubit moderní rozvoj se zachováním tradic a být příjemným místem k životu pro každého. 

Obecně závazné vyhlášky a nařízení obce
Obecně  závazná  vyhláška  obce  Mokrá-Horákov  č.  1/2020  o  místním  poplatku  za  užívání

veřejného prostranství
Na prosincovém jednání v roce 2019 schválilo Zastupitelstvo obce Mokrá-Horákov vyhlášku o
místním poplatku za užívání veřejného prostranství. Bohužel po odeslání vyhlášky na Ministerstvo
vnitra ČR byla shledána v rozporu se zákonem a obec vyzvána k nápravě. Výhrady ministerstva se
vztahovaly k přílohám vyhlášky, kde byly jako veřejná prostranství podléhající poplatku označeny
pouze pozemky ve vlastnictví obce. V obci totiž nejsou označeny ulice, které by veřejná prostranství
specifikovaly. Opravený návrh nového znění vyhlášky obec zaslala s předstihem k posouzení mini-
sterstvu, který ho označilo za legislativně správný. Zároveň poukázalo na potřebu zpracování nové-
ho Tržního řádu obce. Na 9. veřejném jednání Zastupitelstva obce Mokrá-Horákov bylo schváleno
nové znění vyhlášky a zároveň zrušena vyhláška z roku 2019. 



Jednací řád Zastupitelstva obce Mokrá-Horákov
V průběhu roku 2020 paní zastupitelka Ivana Brzobohatá sice navrhla změny jednacího řádu ZO,
ale její návrhy nebyly přijaty. 

Práce obecní rady v roce 2020
Složení obecní rady v roce 2020
starostka – Ing. Barbora Švehlová, Sdružení nezávislých kandidátů pro Mokrou-Horákov
místostarosta – Michal Janků, Sdružení nezávislých kandidátů pro Mokrou-Horákov
členové rady: Oldřich Drápal, Sdružení nezávislých kandidátů pro Mokrou-Horákov   

           Mgr. Eva Jochecová, Jinak – sdružení nezávislých kandidátů, do 29. 9. 2020
          Martin Urbánek, Ano 2011, od 12. 10. 2020
          Radim Kolář, Sdruž. nezávislých kandidátů obce Mokrá-Horákov, od 12.10. 2020

Jen za rok 2020 se radní sešli 32x a na svém zasedání 30. 11. 2020 schválili zasílání zápisů ze
svých schůzí členům zastupitelstva obce nejpozději do tří pracovních dnů od ověření zápisu
ověřovatelem.
Rada schválila během roku 2020 celou řadu opatření. Zmínila bych např. rozhodnutí z 16. dubna,
kdy schválila prominutí nájmu nebytových prostor v majetku obce nájemcům, kteří museli
v souvislosti s vyhlášením nouzového stavu a vládních opatření týkajících se zákazu
maloobchodního prodeje zboží a služeb uzavřít své provozovny, a to za období, po které nemohli
vykonávat svoji činnost. 

Práce jednotlivých výborů a komisí v roce 2020:
Složení výborů a komisí v roce 2020

Finanční výbor
Předseda: Radim Kolář
Členové: Oldřich Drápal, Ing. Filip Malota
Členové výboru se v průběhu roku sešli 7x, zpravidla vždy před konáním zastupitelstva obce,
aby připravili podklady pro rozpočtová opatření, která by pružně reagovala na vývoj stavu
financí obce.
Předseda výboru se zúčastnil několika seminářů zabývající se problematikou sestavování
rozpočtu s ohledem na nepříznivý vývoj veřejných rozpočtů v důsledku krize způsobené epidemií
koronaviru a dopadu zrušení superhrubé mzdy. Výbor také jednal o bezúročné půjčce ve výši 
1,7 mil. Kč společnosti AP stomatologie na vybavení druhé ordinace. Nemálo úsilí si vyžádalo 
i řešení finančního narovnání mezi obcí a obyvateli domu Mokrá 361, kde se objevil právní
problém s platností původních (20 let starých) smluv. 

2. Kontrolní výbor
Předseda: Mgr. Martin Vojtěch
Členové: René Hlásenský, Ing. Pavel Zahrádka
Kontrolní výbor na základě pověření ZO z roku 2019 provedl kontrolu ve věci prodeje areálu
bývalé vojenské hlásky v Horákově. 28. ledna 2020 obdrželi zastupitelé mail se závěrečnou 
zprávou. Kontrolní výbor shledal několik nedostatků a pochybení (např. nedostatečnou 
propagaci záměru odprodeje, absenci sankcí při neplnění vizí uvedených ve smlouvě, snížení 
závazku využití objektu z 20 na 10 let). Výbor doporučil důslednější kontrolu závěrečných verzí 
smluv a zasílání zápisů z jednání rady obce zastupitelům. 
Poslanec František Pejřil ještě na 13. veřejném jednání ZO (29. 9. 2020) požadoval, aby vedení
obce nechalo prověřit prodej vojenské hlásky nezávislým právníkem, ale jeho návrh nezískal 
dostatečnou podporu (pro - 6 hlasů, zdrželo se - 7 a proti 2 hlasy). 
K problematice odprodeje hlásky se zastupitelstvo vracelo ještě na svém prosincovém
jednání, kdy zastupitelka Ing. Kateřina Rubínová přednesla zprávu o platnosti smluv odprodeje
bývalého vojenského areálu v Horákově. Ing. Rubínová navrhla, aby starostka dala do 31. 12.
2020 podnět na Ministerstvo vnitra ČR, aby v rámci veřejnoprávního dozoru územně-právního
celku při výkonu samostatné působnosti provedl revizi postupu prodeje majetku obce (bývalého
vojenského areálu v Horákově) a případně podal žalobu na zrušení usnesení zastupitelstva obce
z 13. veřejného zasedání 28. 6. 2016, kterým se prodej schvaloval, budou-li ze strany
ministerstva k tomu shledány důvody. Dále paní Rubínová navrhovala, aby veškerou komuni-
ci s ministerstvem starostka prováděla výhradně za přítomnosti a v součinnosti s členy
zastupitelstva obce, kteří o to požádají. Návrhy nebyly ZO přijaty. 



Komise stavební a dopravní
Předsedkyně: Ing. Kateřina Rubínová
Členové: Mgr. Ilona Kašparovská, Ing. arch. Michaela Deferová, Ing. Marek Dostál,
Miloslava Severová
V roce 2020 se stavební komise setkávala i přes různá covidové omezení pravidelně 1x měsíčně,
v případě potřeby i častěji.  Komise připravovala  podklady pro vyjádření obce k běžné stavební
agendě a doporučovala  řešení v rámci různé stavební problematiky radě obce.  Její návrhy byly
přijaty s různou úspěšností.
Z práce komise uvádím následující konkrétní příklady: 
- komise se podílela na přípravě pravidel pro prodej obecních pozemků v lokalitě Líchy,  
- řešila dlouhodobý prblém užívání obecních pozemků a černé stavby na obecních pozemcích - 
  pila pod Horákovem
- předsedkyně spolupracovala při přebírání inženýrských sítí do majetku obce (komunikace,
dešťová kanalizace, vedení nízkého napětí) v lokalitě Kopaniny od firmy ITP Kala, a. s. 
- komise navrhla zakoupení mobilního kamerového systému - časově omezená kontrola (např. 
poškozování obecních komunikací novými stavebníky)
- komise se vyjadřovala k pokračující výstavbě společnosti Zipp Real, s.r.o, v lokalitě pod
 kotelnou
 

Komise ekologická
      Předsedkyně: Mgr. Iva Zahrádková do 21. 9. 2020, následně byla vedením komise pověřena
                             paní Hana Ženožičková

Členové: Ing. Hana Ženožičková, Ing. Jan Drapáč, Jiří Smrž, Daniela Persaňová
S péčí o zeleň pomáhá Ing. Martin Ženožička, jednání komise se příležitostně účastní Ing.
Kamila Musilová
Činnost  ekologické  komise  v roce  2020  byla  stejně  jako vše  ostatní  poznamenána  epidemií
covidu.  Proběhlo pouze několik osobních setkání, problematiku se členové snažili řešit v terénu,
popř. telefonicky nebo mailem. 
Komise v roce 2020 opakovaně řešila pořádek v obci (přeplněné kontejnery, deponii materiálu
pod koupalištěm). Podařilo se zajistit popelnice na tříděný odpad do mateřské školky. Pokusila
se o zkušební zavedení biopopelnice na sídlišti, bohužel pokus skončil nezdarem po pilotním
projektu u bytového domu č. p. 308. 
V roce  2030  úplně  končí  skládkování  odpadu a  přechází  se  postupně  k  intenzivnějšímu
energetickému  využití  odpadů.  Bude  stále  větší  legislativní  tlak  na  třídění  energeticky
využitelných odpadů ze strany státu. 
Na podněty komise pravidelně obec udržovala kotvení stromů, závlahová místa u nové výsadby,
opravila prvky na dětském hřišti, přihnojila truhlíky u obou kapliček. Proběhla kontrola lip,
dřezovců (gleditsií) a jabloní u mediatéky, zmapování suchých výsadeb (před poštou, u lomu)  a
komise také navrhla novou výsadbu – dub červený u pošty a lísku  tureckou před zdravotním
střediskem. Dále proběhla dosadba ovocných stromů na Skalce. Členové  kontrolovali vzrostlé
stromy  na  sídlišti  a  vznesli  požadavek  na  jejich  údržbu  odbornou  firmou,  zejména  stromů
s proschlými  větvemi v koruně či  výskytem dřevokazných hub.  Doporučili  zahrnout  i  údržbu
Čápovy aleje v lokalitě Velké skalky.  Komise zaznamenala nešetrné ostříhání javoru na náměstí
tak,  aby nebránil  pohybu hostů restaurace a kolemjdoucích.  Členové průběžně monitorovali
chřadnoucí  jasany  v obci  a  důsledně  doporučili  vysekávat  křídlatku  (invazivní  plevel)  pod
hřištěm u Horákova. Řešila podněty občanů k pozemkům, které teprve čekají na převedení na
obec. 
Podařilo  se  vymezit  parkovací  místa  pro  návštěvníky  koupaliště  kameny  tak,  aby  hosté
nezajížděli do oblasti významného krajinného prvku Bahenec. Nepodařilo se doposud učinit to
samé  v parčíku  mezi  bytovkami.  V místě  podélného  parkoviště  s parkovacím  značením
namalovaným pro šikmé parkování parkují auta stále polovinou vozu v parku a zhutňují půdu
kolem stromů, což jim neprospívá. Nepodařilo se také vymoci revitalizaci za vykácené porosty
na  Kopaninách,  která  je  uvedena  ve  smlouvě  s developerem.  Ani  v letošním  roce  nedošlo
k revitalizaci kolem automatické tlakové stanice, již  členové navrhovali zařadit mezi priority. 
Komise radí pokračovat v sečení vytipovaných lokalit pouze 2x za vegetaci, tak jako v loňském
roce,  z důvodu lepšího udržení  vody v půdě a zvýšení  biodiverzity.  Na schůzkách se  řešil   i
nepořádek na prostranství před restaurací U Zbojníka. Z hlediska komise je také důležité pořídit
plán péče o  významné krajinné prvky na katastru obce. 
Akce  Ukliďme  svět  nemohla  být  v  roce  2020  realizována  z důvodu  epidemiologických
opatření. 



Komise kulturní
Předsedkyně: Ing. Monika Skotalová
Členové: Lukáš Lazarčík, Jana Kvapilová, Mgr. Olga Hlásenská, Petra Tesařová   
zapisovatelka Ivana Brzobohatá
pozn. v průběhu roku se funkce zapisovatelky vzdala paní Ivana Brzobohatá
Kulturní a společenské dění v obci bylo v roce 2020 do značné míry také poznamenáno epidemií
covidu, několik společenských akcí i s dlouholetou tradicí se tedy nemohlo konat.
Začátek roku byl  jako každoročně věnován plesové sezóně (viz  dále).  Bohužel  od vyhlášení
nouzového stavu 11. března nebylo možné pořádat žádné společenské akce. V letních měsících
se  opatření  mírně uvolnila,  a  tak  ulturní  komise  uspořádala na sídlišti  posezení  u  cimbálu
spojené s degustací vína. 
Po 21 letech se v obci nekonaly Tradiční obecní hody. Bohužel se nesešla parta mladých lidí,
která by v této tradici pokračovala. Situaci však zachránila skupina "nadšenců" všech věkových
kategorií a krojovaný průvod s večerní zábavou na sídlišti se uskutečnil (viz dále Krojované
hody). V říjnu se opatření opět zpřísnila a do konce roku žádné společenské akce už neproběhly.

Komise veřejného pořádku a občanských podnětů
Předseda: Petr Bobek
Členové: Lenka Böhmová, František Irajn
Dle sdělení předsedy komise v roce 2020 stagnovala z důvodu ukončení činnosti
obou dalších členů. Další existence této komise je nepravděpodobná. 

Komise sportovní 
Předseda: Radim Kolář
Členové: Ing. František Mikulášek, předseda FC Mokrá-Horákov, Ing. Jan Řezáč, předseda
TJ Mokrá-Horákov
Komise se sešla počátkem března, těsně před vypuknutím pandemie. Zásadním úkolem bylo
rozdělení finančních prostředků mezi dva hlavní sportovní subjekty obce. TJ Mokrá-Horákov
získala 325.000 Kč a FC Mokrá-Horákov 220.000 Kč. Na podporu trenérům komise vyčlenila
částku 170.000 Kč, která však z důvodu protiepidemických opatření nebyla plně vyčerpána. 
Komise rovněž řešila možnost rekonstrukce nádrže na vodu pro účely zavlažování sportovního
areálu  pod Horákovem,  avšak  z  důvodu finanční  náročnosti  výstavby betonové nádrže  (cca
2 mil. Kč) bylo od návrhu upuštěno a hledá se cenově přijatelnější řešení. Dlouholetý problém 
s odkupem pozemků pod sportovním areálem je stále v řešení, momentálně je vykoupeno asi 
45 % plochy, což zatížilo obecní pokladnu částkou 1,2 mil. Kč. Dalších 25 % plochy je stále 
v jednání, neboť stávající majitelé preferují směnu za jiné pozemky. U zbývajících 30 % plochy
není prozatím vůle ze strany současných majitelů výkup či směnu řešit.

Komise sociální
Členky: H. Jonasová, L. Kolářová, O. Toboláková, L. Neveselá
Komise doporučila radě obce spolufinancování sociálních služeb pro rok 2020 podle výpočtů
Městského úřadu Šlapanice. Také v roce 2020 komise spolupracovala se školou při vyhledávání
dětí ze sociálně slabých rodin pro „bezplatné obědy“.

Pečovatelská služba Sanus Brno, o. s.
V souvislosti s prací sociální komise bych ráda zmínila, že už řadu let na katastru naší obce
poskytuje zdravotní péči, odlehčovací a pečovatelskou službu Sanus Brno, o.s. Cílem je poskytnout
kvalitní pomoc a podporu lidem, kteří mají sníženou soběstačnost z důvodu věku, chronického
onemocnění nebo zdravotního postižení. Pracovníci Sanusu jsou klientům k dispozici každý den
(včetně víkendů a svátků) od 7.00 do 20.00 a lze se domluvit i na nočním dohledu. Sanus funguje
na území města Brna a v okrese Brno-venkov. Cena za základní činnosti (pomoc a podpora při
podávání jídla, oblékání, hygieně, nákupech, pochůzkách...) je 130 Kč za hodinu. Kromě
základních činností nabízí pracovníci i fakultativní činnosti, jako je např. dlouhodobý dohled,
zapůjčení kompenzačních pomůcek...

Oblastní charita Rajhrad
Pokud jsem výše zmiňovala pečovatelskou službu Sanus, mělo by zaznít pár slov i k Oblastní
charitě Rajhrad, se kterou už řadu let spolupracujeme v rámci tzv. Tříkrálové sbírky. 
Charita pomáhá seniorům, nemocným, lidem se zdravotním a mentálním postižením, lidem
v sociální a hmotné tísni, ohroženým dětem a mládeži, poskytuje také pobytové a terénní služby.
Umírajícím a jejich rodinám nabízí péči v hospici sv. Josefa nebo prostřednictvím mobilního



hospice sv. Jana, jehož tým zajíždí k pacientům domů. 
Lidem, kteří potřebují pomoc s hygienou, úklidem, oblékáním, přípravou a podáváním jídla
a dalšími každodenními činnostmi, je po celý týden k dispozici charitní pečovatelská služba.
Charitní sociální poradenství se zaměřuje na pomoc lidem, jež se ocitli v nouzi. O klienty s lehkou
či středně těžkou demencí pečují zaměstnanci charity v chráněném bydlení sv. Luisy v Rajhradě.
Seniorům a nemocným je také k dispozici půjčovna kompenzačních pomůcek. 

Zaměstnanci OÚ a Stavebního úřadu Mokrá-Horákov v roce 2020
Starosta Ing. Barbora Švehlová
Místostarosta Janků Michal
Tajemník Ing. Ivan Charvát 
Administrativa Folerová Jana účetní

Strapinová Margit sekretariát
Urbánková Jana odb. ref.
Toboláková Olga odb. ref 
Persaňová Daniela odb. ref.
Ing. Monika Skotalová referentka se zaměřením na veřejné zakázky 

a dotační tituly, od 1. 9. 2020
Knihovna Brzobohatá Ivana vedoucí knihovny

Marčíková Zdeňka úklid knihovny a sálu
Údržba Bajer Jiří
                        Paták Radek (vedoucí pracovní skupiny)

Jonas Zdeněk (zkrácený úvazek na sběrný dvůr)
Krejčiřík Roman
Marčík Ivo
Fousek Jaroslav
Pressfreund Radek

Stavební úřad Ing. Lenka Hanačíková (od května 2019 na mateřské dovolené)
Dagmar Svobodová (pověřena vedením úřadu)
Ing. Ivana Libánková 

Výběrové řízení na neobsazené pracovní místo referent/referentka samosprávy obecního úřadu
se zaměřením na veřejné zakázky a dotační management. 
Hodnotící komisí byla doporučena jako nevhodnější uchazeč Ing. Monika Skotalová, která je
současně členkou zastupitelstva obce. Podle zákona č. 128/2000 Sb., o obcích ve znění pozdějších
předpisů vyslovuje od 1. 1. 2018 zastupitelstvo souhlas se vznikem pracovněprávního vztahu mezi
obcí a členem zastupitelstva. Zastupitelstvo obce Mokrá-Horákov v případě Ing. Moniky Skotalové
vyslovilo svůj souhlas na veřejném jednání 29. června 2020. 

Svazek Šlapanicko
Svazek Šlapanicko pitnou vodou zásobuje 15 ze 16 členských obcí (Blažovice, Babice nad Svitavou,
Jiříkovice, Kobylnice, Kovalovice, Mokrá-Horákov, Ochoz u Brna, Podolí, Ponětovice, Pozořice,
Prace, Sivice, Šlapanice, Tvarožná a Viničné Šumice). Kromě zajištění pitné vody přebírá svazek
použitou  splaškovou  vodu,  ta  odtéká  kanalizační  sítí  do  čistírny  odpadních  vod  v  brněnských
Modřicích.  To vše  se  děje  prostřednictvím kvalifikovaného provozovatele  -  Vodárenské  akciové
společnosti.
Svazek Šlapanicko trápilo, že v páteřním přivaděči docházelo ke značným ztrátám a že nedokázal
zajistit dostatek vody pro stabilní nárůst obyvatel a k napojování nových odběratelů musel vydávat
negativní stanoviska. Množily se stížnosti na nedostatečný tlak vody ve výše položených oblastech.
Mělké soukromé studny během několika suchých roků vyschly a znatelně se zvýšil počet obyvatel
odebírajících vodu z veřejného vodovodu. V důsledku těchto problémů  vznikl největší projekt
svazku v oblasti „čisté vody“ s názvem Šlapanicko - Posílení skupinového vodovodu.
V první etapě (v letech 2012–2015) byly zrekonstruovány přivaděče od nově vybudovaného
hlubinného vrtu na Říčkách až po původní vodojem nad Jiříkovicemi. U nového vodojemu v Mokré
byla postavena dokonce i rozhledna. Hlavním efektem této etapy bylo posílit zdroje vody
a minimalizovat ztráty.
Druhá etapa byla zahájena na podzim roku 2019. Součástí jsou přívodné a zásobní vodovodní řady
pro další obce Svazku Šlapanicko a nové i rekonstruované vodojemy. Zdroje jsou posíleny o další,
v pořadí čtvrtý, hlubinný vrt na Říčkách. Čerpací zkouška, při které byla po dobu 21 dnů 24 hodin
denně  čerpána z vrtu voda, prokázala dostatečnou vydatnost 7,5 l/s. Kvalitativně má voda vyšší
hodnoty minerálních látek.



Posílení skupinového vodivodu je z velké části hrazeno z nájemného za provozovanou síť vodovodů
a kanalizací hrazeného provozovatelem, tedy Vodárenskou akciovou společností. Vybudovat tak
nákladnou stavbu v celkové hodnotě 175 mil. Kč by se však nepodařilo bez podpory Státního fondu
Životní prostředí, který na realizaci poskytl 104 mil. Kč. Částkou 5 mil. Kč přispěl také
Jihomoravský kraj.

Výše vodného a stočného pro rok 2020
Stočné 52,49 (v roce 2019 49,98 Kč/m3)
Vodné 52,72 (v roce 2019 50,32 Kč/m3)

Pracovní skupina, sběrný dvůr
Pracovní skupina tak jako každý rok udržovala v zimním období sjízdnost a schůdnost obecních
komunikací a v době vegetačního klidu odstraňovala náletové dřeviny na několika lokalitách. Opět
se v průběhu roku 2020 instalovaly na řadě míst nové lavičky, které pak zejména v době
protiepidemických opatření přišly ke slovu. Některé z dřevěných laviček vyrobili přímo členové
pracovní skupiny a opakovaně se stalo, že brzy po instalaci lavička zmizela. 
Do pracovní náplně skupiny patří zejména v jarních a letních měsících údržba travnatých ploch,
částečně její členové řeší problém velkého množství uschlých stromů v úsecích lesa, který patří
obci. Většinou odstraňují ty stromy, které ohrožují zdraví a majetek. 
Kromě běžných povinností pracovní skupina pomáhala v době nouzového stavu zajistit zásobování
obyvatel Domu s pečovatelskou službou v Horákově či rozvoz roušek a dezinfekčních prostředků. 

Místní akční skupina (MAS) Slavkovské bojiště
Se zkratkou MAS se na stránkách naší kroniky nesetkáváme poprvé. I v zápisu za tento rok jsem již
zmiňovala podíl Ing. Dany Adamcové na přípravě programu rozvoje naší obce v letech 2020–2025.
Vedení obce spolupracuje s MASkou několikátým rokem (např. při získání dotace z Integrovaného
regionálního operačního programu na rekonstrukci odborných učeben v základní škole). 
MAS je spolek, který např. napomáhá při přerozdělování evropských peněz na rozvoj obcí, popř. na
podporu zemědělců nebo živnostníků. MAS podává pomocnou ruku žadatelům při zpracování 
a podávání žádostí, od roku 2017 vyhlásila několik výzev z Integrovaného regionálního programu, 
z Operačního programu zaměstnanost, popř. z Programu rozvoje venkova. Kromě toho má MAS
vlastní projekty spolupráce s ostatními místními akčními skupinami. Sídlo spolku se nachází 
v Hruškách u Slavkova. 
Od března do konce května přijímala MAS žádosti od podnikatelů v zemědělské i nezemědělské
činnosti, které byly určeny na pořízení strojů, vybavení nebo stavby v zemědělské i nezemědělské
výrobě. 

Příprava tzv. regionální značky
V průběhu roku 2020 MAS Slavkovské bojiště pracovala na přípravě tzv. regionální značky. Tou se
označují řemeslné výrobky, potraviny a zemědělské produkty, přírodní produkty a zážitky spjaté
s regionem. Je to jedna z možností podpory místní ekonomiky. 
Regionální značku může obdržet tradiční i nový výrobek, který splní kritéria a certifikační komise
rozhodne o udělení. Regionální značka pomáhá výrobcům a provozovatelům služeb reklamou
a propagací a s odbytem jejich produktů. 

Zařazení správního území obce Mokrá-Horákov do územní působnosti integrované strategie
MAS Slavkovské bojiště na programové období 2021–2027
Rada obce schválila zařazení správního území obce Mokrá-Horákov do územní působnosti
integrované strategie MAS Slavkovské bojiště na programové období 2021–2027. 

  2. Kap. Průmysl, zemědělství, obchod, služby

Českomoravský cement, a.s., závod Mokrá
Počty zaměstnanců v závodě Mokrá se v průběhu roku 2020 výrazně nezměnily. 
Také provoz cementárny zasáhla epidemie covidu. Vládní nařízení omezila provozy, přiměla
zaměstnance k masivnímu využívání digitálních technologií a redukovala služební cesty jak v rámci
České republiky, tak v rámci celého světa v podstatě na nulu. Díky zodpovědnému přístupu vedení
závodu a všech jeho zaměstnanců se v Mokré dařilo udržet počty nakažených na minimu a provoz
jednotlivých úseků nebyl ohrožen. 
Sice 2020 ve srovnání s předcházejícím rokem stavební produkce v České republice meziročně



klesla o 7,7 %, ale mezi důležité zakázky závodu Mokrá patří především dálnice D1 a na ní
probíhající stavební práce. I přes mírný pokles prodeje patřil rok 2020 k těm lepším v historii
podniku.
Rokem 2020 byly zahájeny také práce na důležitých modernizačních projektech týkajících se
surovinové haly pro skladování a dávkování kameniva do surovinových mlýnů, modernizaci
chladiče slínku pece Republika, chlazení cementu na dopravních cestách do sil. Probíhaly také
úpravy zaměřené na eliminaci sekundární prašnosti dopravních cest.
Cementárna Mokrá velmi dbá na okolní životní prostředí. Snaží se proto neustále vylepšovat
používané technologie související s problematikou a dodržuje a podporuje pravidelné provádění
monitoringů životního prostředí. 
Letos se, bohužel, kvůli pandemické situaci v České republice nemohly konat každoroční pravidelné
akce, jako je setkání s bývalými zaměstnanci závodu Mokrá, železniční vlečky a Carmeuse
v Kulturním domě v Horákově. Nemohlo být uspořádáno ani každoroční setkání se zastupiteli
okolních obcí.

Maltářka zední
V lomu Mokrá byla objevena včela Maltářka zední, která je ve střední Evropě ohroženým druhem,
a v České republice dokonce druhem kriticky ohroženým. Lom Mokrá je jednou ze tří posledních
lokalit v České republice, kde se tento druh včel vyskytuje v relativně početně populaci.

Zemědělství
Družstvo Agropod
Počet zaměstnanců se v průběhu roku 2020 zvýšil o jednoho, neboť nastoupil nový agronom. 
V současnosti tedy družstvo zaměstnává 13 lidí. 
V roce 2020 proběhly volby členů představenstva a dozorčí rady. Počet členů představenstva se
snížil ze 7 na 5. Předsedou představenstva byl zvolen Ing. Miroslav Komárek a místopředsedkyní
Magdaléna Lengálová. Předsedkyní dozorčí rady se stala Marie Sittová. Účast na valné hromadě
byla dobrá i navzdory pandemii covidu, celkem 64,75 %. Družstvo hospodařilo s cca milionovým
ziskem. Zakoupilo nový postřikovač v ceně 1 400 tis. Kč a pokračovalo v opravách budov, z nichž
některé se snaží pronajímat. Vedení Agropodu se také podařilo vykoupit téměř 40 tis. m2 pozemků,
což je asi 7x víc než v předcházejícím roce. 
Téměř celou první polovinu roku bylo opět sucho, v druhé polovině se počasí výrazně změnilo
a dešťové srážky byly velmi výrazné, čímž se komplikovala sklizeň a některým plodinám klesala
kvalita. Celkově se dá sklizeň označit za dobrou.  S výjimkou pšenice se oseté plochy vcelku
shodovaly s předcházejícím rokem, ovšem výnos pšenice a kukuřice byl vyšší (pšenice - 190 ha, 8
tun na hektar, ječmen - 223 ha, 5,5 t/ha, hořčice - 60 ha, 0,2 t/ha, slunečnice - 58 ha, 2,6 t/ha,
kukuřice - 116 ha, 12 t/ha). Družstvo v roce 2020 odchovalo 1 171 kusů prasat. 

Lesy na katastru Mokré-Horákova
Převážnou část lesa na katastru Horákova obhospodařují Lesy České republiky (Lesní správa
Bučovice), zatímco o lesy na katastru Mokré se stará Biskupství brněnské. Jen o zlomek lesních
ploch pečuje samotná obec. Většinou se jedná o menší úseky na okraji (např. Líchy). Péče o obecní
lesy je spíše nahodilá, kácení suchých stromů je povětšinou v režii soukromých osob (místních),
které se s vedením obce dohodnou na případné těžbě. 

Lesy ve vlastnictví Královské stoliční kapituly sv. Petra a Pavla v Brně
Lesy ve vlastnictví Královské stoliční kapituly sv. Petra a Pavla v Brně má dlouhodobě
propachtováno Biskupství brněnské. Také tyto lesy trápilo už pátým rokem v řadě sucho ve
vegetačním období. Společně se suchem se na decimování zdejších jehličnatých porostů podílelo
několik druhů lýkožroutů (smrkový, severský, lesklý, vrcholkový, modřínový) a lýkohubů.
Cílem biskupství bylo napadené stromy vytěžit a následně holiny zalesnit listnatými dřevinami
(duby zimní, buky lesní, javory kleny, třešně ptačí) a dalšími zpevňujícími dřevinami. 
Těžba dřeva s sebou nese zvýšený pohyb lesní techniky a často rozježděné lesní cesty. Nejen
obyvatelé Mokré-Horákova se na svých cestách po okolí mohou denně přesvědčovat o tom, že
biskupství opravdu holiny dosazuje. Postup obnovy zdejšího lesa konzultuje biskupství i se Správou
Chráněné krajinné oblasti Moravský kras. 

Lesy České republiky
Skladba lesa na katastru Mokré a Horákova je poněkud odlišná, což je dáno do značné míry
i podložím. V Mokré se jedná o vápencové podloží, na horákovském katastru jsou půdy kyselejší.
Kvůli dlouhodobému suchu začaly usychat nejen smrčiny, ale i borovice. Lesy ČR musely dokonce



využít i polskou firmu, aby byly schopny napadené dřevo vytěžit. Bohužel výsledkem těžby byly
často poničené i zdravé stromy a rozježděné cesty. 
Za rok 2020 se z Horákovského lesa vytěžilo cca 6 400 m3 kalamitního dříví, což je
několikanásobně víc, než činí normální těžba. Plocha holin je v současnosti asi 14 hektarů. Na
části holin dochází k přirozenému zmlazení (např. habr), jinde jsou uměle vysazovány duby, lípy,
borovice a javor. Druhová skladba by měla zajistit, že les na horákovském katastru bude odolnější. 

Obchody, zásobování, pohostinství
Výskyt covidu samozřejmě poznamenal i oblast obchodů a služeb. Vyhlášení nouzového stavu 11.
března znamenalo mimo jiné i uzavření škol, obchodů, pohostinství a služeb s výjimkou obchodů
s potravinami, drogérií a lékáren. Po celou dobu bez problémů fungovala prodejna Duo Maxu 
a také rozvoz obědů pro seniory, který zajišťovala jednak restaurace U Zbojníka (rozvoz cca 200
obědů denně), jednak Lom Mokrá. 
I v roce 2020 zůstal obchod v Horákově uzavřený a současný majitel ani nepočítá s dalším využitím
budovy pro potřeby prodejny, obec proto i nadále nabízela, pokud to bylo z hlediska
protiepidemických opatření možné, seniorům dopravu dvakrát v týdnu (úterý a čtvrtek) z Horákova
do Mokré za nákupem či k lékaři bezplatně obecním automobilem.  
Jakmile to okolnosti dovolily, místní restaurace nabízely občerstvení prodejem přes výdejní okenka,
popř. obnovily provoz. Jen sporadicky fungoval v roce 2020 hostinec U Pipušky v Horákově. 

Služby
Výrazně zasáhl koronavirus do oblast služeb typu kadeřnictví či masérské služby.

Penzion a restaurace U Zajíčků
V průběhu roku 2020 se nově otevřel penzion a restaurace U Zajíčků. provozovatelem se stala, pro
mě poněkud nepochopitelně, společnost VIVO CONNECTION, spol. s r. o., která zajišťuje
internetové připojení pro firmy i pro domácnosti. Penzion nabízí pět dvoulůžkových pokojů a jedno
čtyřlůžkové apartmá. Restaurace je otevřená každý den od 11 do 21 hodin. V době oběda nabízí
pouze denní menu. V restauraci je možné si objednat nejrůznější oslavy. I v době uzavření
restaurace z důvodu pandemie se např. podařilo vydat a rozvézt 250 porcí svatomartinské husy.  

Bunkr - veřejný zábavní areál
Na 3. 5. 2020 bylo původně naplánováno Jarní otevření bývalé raketové základny, ze kterého ale
vzhledem k vládním opatřením v souvislosti s pandemií koronaviru sešlo. 
Bunkr se veřejnosti otevřel v červnu. Období uzavření areálu využili majitelé k rekonstrukci bývalé
strážnice, z níž se stal občerstvovací kiosek se zahrádkou a velkým pískovištěm pro děti. 
Majitelé nabízí pronájem prostor např. organizátorům kulturních, sportovních či soukromých akcí. 
Z akcí probíhajících v areálu můžeme pro ilustraci uvést výcvik záchranářských psů, kurzy
sebeobrany, airsoftové hry... Zapsaný spolek Vojenská technika Brno využívá dlouhodobého
pronájmu pro údržbu a prezentaci vojenské historické techniky. 
18. července proběhl Den otevřených dveří včetně komentovaných prohlídek a projížďky na
vojenské technice. Další Dny otevřených dveří se uskutečnily na podzim. V létě byl na programu
např. Tuning party weekend, kdy noční projíždění hlučných automobilů obcí Horákov mnohé jeho
obyvatele nepotěšilo. 
Majitelé se snažili během roku 2020 zpřístupnit webové stránky a rekonstruovat některé místnosti
hlavní budovy, aby mohly sloužit k ubytování. 
V době pandemie, kdy do okolí Mokré-Horákova vyrážela spousta lidí jak z obce, tak z okolí, si
mnozí našli cestu i do Bunkru. 

Individuální výstavba 
V průběhu roku 2020 byly na katastru obce zkolaudovány celkem 3 rodinné domy a jeden rekreační
objekt na katastru Horákova. 

Bytový fond
Bytové družstvo Roketnice
Rok 2020 byl již 26. rokem působení bytového družstva Roketnice, které zajišťuje služby a správu
nejen nájemníkům bytů, ale i vlastníkům bytů v domech původně ve vlastnictví družstva, ale i
dalším 24 společenstvím vlastníkům jednotek, jak v rámci sídliště v Mokré, tak i bytovým jednotkám
v Horákově.     
Bytové družstvo Roketnice trvale hospodaří s kladnými výsledky, je dlouhodobě finančně stabilní
a dosavadní vývoj a vytvořené rezervy jsou zárukou dobrého fungování družstva i v budoucnosti.



Představenstvo  bytového družstva pracuje od poloviny roku 2017 ve stejném složení: Ing. Markéta
Dufková, předsedkyně družstva, Martin Krpenský, místopředseda představenstva, a členové
představenstva Dagmar Krčková, Ing. Monika Homolová, Miroslav Havlásek. 
V rámci 268 původních družstevních nájemních bytů družstva Roketnice je ke konci roku 2020
převedeno celkem 153 bytů do osobního vlastnictví členů, kterým bytové družstvo nadále provádí
správu.  

Údržba obecních budov a objektů
 - viz investiční akce (např. rekonstrukce kotelny v ZŠ, žaluzie v MŠ, vjezd k DPS...)

Bytová jednotka č.2 v bytovém domě 361 v Mokré
Pro lepší pochopení problematiky obecních bytů v domě č. 361 v Mokré je třeba se vrátit do roku
1999, kdy byla zahájena stavba tohoto domu. Projekt původně počítal s 8 bytovými jednotkami,
avšak později došlo ke změně projektu a počet bytových jednotek vzrostl na 12. V případě
původních 8 jednotek obec získala státní dotaci a následně obdržela dotaci i na zbývající 4 byty.
Uchazeči o nový byt zaplatili obci vstupní poplatek 210, popř. 260 tis. Kč podle velikosti bytu.
Podmínkou získání dotace bylo ponechání bytů po dobu následujících 20 let v majetku obce a
nájemníci měli zbývající část nákladů obci splatit formou nájemného. Teprve potom měly byty
přejít do vlastnicví nájemců za symbolickou 1 Kč. Jedenáct uchazečů o nový byt bylo vybráno na
společném neveřejném jednání zastupitelstva a sociální komise. Dvanáctý byt si ponechala obec. 
U jedné z bytových jednotek nastal právní spor v rámci dědického řízení. Výsledkem tohoto sporu
bylo uzavření dohody mezi účastníky dědického řízení, ale za podmínky, že bude schválen dodatek
ke smlouvě o koupi najaté věci zastupitelstvem obce. Zastupitelstvo tak učinilo na svém 9. veřejném
jednání 12. března 2020. 

Předání bytů nájemníkům v bytovém domě č. 361 v Mokré
Na 13. veřejném jednání ZO 29. 9. 2020 přednesla starostka informaci k problematice předání bytů
nájemníkům v bytovém domě č. 361 v Mokré. Jak bylo výše řečeno, v letošním roce uplynulo 20 let 
od dokončení zmiňovaného bytového domu. Vzhledem ke státní dotaci měly byty přejít do 
vlastnictví nájemníků až po uplnutí 20 let a po splacení zbývajících nákladů na výstavbu bytů. Z 
toho důvodu zadala obec požadavek právní kanceláři, aby připravila postup, jakým budou byty 
nájemníkům předány tak, aby vše bylo v souladu se stávající legislativou a nájemníci se stali 
nezpochybnitelnými vlastníky. Z právního stanoviska vyplynulo, že při uzavírání původních smluv 
nebyly dodrženy veškeré náležitosti, jednotlivé smlouvy nebyly schváleny zastupitelstvem. K 
problematice převodu bytů v domě č. 361 v Mokré se nejprve konala schůzka, které se zúčastnili 
členové rady, předseda finančního výboru, zástupci advokátní kanceláře a obyvatelé dotčeného 
bytového domu. Následně proběhla dvě pracovní zastupitelstva za účasti právníků. 
Výsledkem 13. veřejného jednání ZO bylo schválení návrhu, že vedení obce je pověřeno přípravou 
platných nájemních smluv a následným jednáním s uživateli bytových jednotek. domu č. 361 
v Mokré o zavření nájemních smluv, do kterých bude zakomponováno předkupní právo nájemce. 
Ze 14. veřejného jednání ZO vzešel požadavek, aby obec zajistila právní stanovisko k zamýšlenému
převodu bytů jinou advokátní kanceláří a zároveň aby zadala zpracování stavebně-technického 
průzkumu stavu budovy včetně všech bytových jednotek. ZO na témže jednání schválilo zveřejnění 
záměru o zřízení předkupního práva k bytovým jednotkám s tím, že předkupní právo bude zřízeno 
ve smlouvách o nájmu bytu. Předkupní právo bude zřízeno bezúplatně jako převoditelné po 
předchozím souhlasu pronajímatele (obce Mokrá-Horákov) a s vyloučením jeho přechodu na 
právního nástupce nájemce. 
Na 16. veřejném jednání ZO dne 12. prosince 2020 vzalo zastupitelstvo na vědomí:
1. právní posouzení smluvních podkladů pro zamýšlený převod a užívání bytů
2. metodiku pro převod bytů zpracovanou advokátní kanceláří
3. znalecký posudek bytových jednotek v domě č. p. 361 v Mokré - stanovení ceny obvyklé 
    v aktuální cenové úrovni i v cenové úrovni roku 2001
4. doporučení rady obce nepřevést bytové jednotky podle původních smluvních
5. rozhodnutí rady o schválení uzavření nájemních smluv na bytové jednotky s dosavadními
    uživateli.
Zastupitelstvo zrušilo usnesení ze 14. jednání o zveřejnění záměru zřídit k bytovým jednotkám 
předkupní právo ve smlouvách o nájmu bytu, neboť předkupní právo v těchto případech
automaticky vyplývá z Občanského zákoníku. 
ZO uložilo radě, aby nejpozději do 30. 6. 2021 na veřejném jednání zastupitelstva představila
podmínky a postup pro narovnání vzájemných právních vztahů uživatelů bytových jednotek včetně 
převodu těchto jednotek na uživatele. 



Nabídka na odkoupení nemovitosti Mokrá 353 – objekt smíšeného zboží
Jak jsem uváděla v zápisu za rok 2019, Zastupitelstvo obce Mokrá-Horákov pověřilo radu obce 
k dalšímu jednání s majitelkou objektu ve věci přípravy návrhu kupní smlouvy na odkoupení 
budovy Mokrá 353 včetně pozemku. Majitelka objetku navrhla radě uzavření smlouvy o budoucí 
kupní smlouvě s jednou splátkou kupní ceny 9 mil. Kč při podpisu kupní smlouvy do 30. 6. 2021. 
Z březnového jednání ZO vzešel návrh na svolání pracovního jednání k vytvoření záměru 
budoucího využití stávající prodejny průmyslového zboží. 
Na svém 10. veřejném jednání ZO dne 20. května  pověřilo radu přípravou smlouvy o budoucím 
uzavření kupní smlouvy mezi obcí Mokrá-Horákov a paní Yvonou Bendovou ve věci převodu 
vlastnictví nemovitosti Mokrá č. p. 353 včetně pozemků a příslušenství. Podmínkou uzavření této 
smlouvy měl být výčet nemovitostí dle znaleckého posudku a kupní cena 9 milionů. 
Zároveň ZO pověřilo radu obce zadáním studie na využití pozemku p. č. 493 a objektu č. p. 353 vše
k. ú. Mokrá u Brna. Jako možné využití připouštělo ZO pouze občanskou vybavenost (služby, 
prostory pro samosprávu, popř. obecní byty). Byla také ustavena pracovní skupina (každá strana, 
popř. politické uskupení zastoupené v ZO má jednoho zástupce), která by měla připravit studii 
využití zmiňovaného objektu a pozemku. Jako podklad poslouží stavebně-technický průzkum 
objektu a geologické posouzení pozemku. První schůzka skupiny se konala 11. června 2020.
Ve druhé polovině září sdělila majitelka objektu vedení obce, že se po důkladném zvážení rozhodla 
odstoupit od dalších jednání ve věci záměru odprodeje. Hlavním důvodem je současný vývoj 
epidemiologické situace, která může mít dopad na fungování její firmy, navíc využívá prodejní 
prostory, zázemí, parkovací plochy a zatím nemá jiné komplexní řešení. Rada obce vzala informaci 
na vědomí, ale zároveň požadovala, aby pracovní skupina pokračovala v přípravě návrhu možných
změn v centru Mokré. Další schůzka skupiny se uskutečnila 13. října 2020. Došlo také k 
pozastavení usnesení ZO, že pověřuje obec k přípravě smlouvy o budoucím uzavření kupní 
smlouvy.  

Developerské projekty
Také v roce 2020 probíhaly v obci Mokrá-Horákov dva velké developerské projekty – výstavba 
rodinných domů v lokalitě Kopaniny a druhá fáze výstavby rodinných domků v lokalitě Němkyně. 
Vedení obce se pravidelně účastnilo kontrolních dnů na těchto stavbách, neboť část infrastruktury, 
kterou developeři vybudují, bude následně převedena do majetku obce. Na pozemcích za sídlištěm 
staví firma ZIPP Real, a. s., a v lokalitě Kopaniny pak ITP KALA, s. r. o.

Obecní koupaliště 
Koupaliště vyžaduje každoroční opravy. I tentokrát bylo potřeba odstranit škody na obkladech po 
obvodu bazénu a provést nový nátěr bazénu. 
V roce 2020 se změnil nájemce a po několika letech, kdy bazén provozovala paní Andrea 
Milošicová, se novým provozovatelem stala společnost s ručením omezeným s názvem H.O.P., s níž 
se pojí jména Martin Herman, David Ospalý a Tomáš Pirkl. 
V článku v obecním Zpravodaji pánové zdůraznili, že chtějí navázat na vše dobré, co předchozí 
provozovatelé ve spolupráci s obcí v areálu koupaliště vytvořili, popř. zavedli. Jako bývalí 
vrcholoví sportovci by rádi v areálu nabídli zejména rodinám s dětmi ještě větší sportovní vyžití. 
Z novinek, které noví provozovatelé nabídli, můžeme jmenovat např. horolezeckou stěnu, kryté 
posezení u bistra či venkovní posilovnu s teradičními prvky.
Koronavirus zasáhl i do plánů nových provozovatelů koupaliště. Asi 3 dny po podepsání smlouvy 
došlo k vyhlášení nouzového stavu. Zhruba po dvou měsících (od 11. května) došlo k otevření 
sportovní části koupaliště v době od 16.00 do 19.00. 
Ještě před samotným otevřením koupaliště se v areálu Mokráku počátkem během června uskutečnil
beachvolejbalový turnaj. 
Ceny vstupů v roce 2020:
celodenní vstup od 9.00 do 19.00 pro dospělého 90 Kč, od 16.00 do 19.00 - 70 Kč
celodenní vstup pro děti od čtyř let 70 Kč, od 16.00 - 50 Kč
celodenní vstupné pro seniory - 50 Kč, pro rodiny s dětmi (2+2) 270 Kč, od 16.00 - 190 Kč
permanentka 10 vstupů pro dospělého 750 Kč, pro děti 550 Kč
Ceny za pronájem beachvolejbalových hřišť zůstaly stejné jako v minulosti a vypadaly následovně: 
od 9.00 do 14.00 - 100 Kč za hodinu
od 14.00 do 17.00 - 130 Kč za hodinu
od 17.00 do 20.00 - 150 Kč za hodinu.
Samotné bazény se podařilo zpřístupnit koncem června. Provozovatelé přidali i dva dny v týdnu 
večerní plavání od 19.00 do 20.00. 



Na léto připravil tým Mokráku celkem čtyři příměstské tábory pro děti od 6 do 15 let (gymnastika, 
parkour, matematicko-přírodovědný, sportovně-dobrodružný a volejbalový). Během léta se ještě 
podařilo uspořádat několik kvízových večerů, dětský triatlon, rock and rollovou párty, turnaj 
netradičních sportů, popř. další beachvolejbalová klání. 
Plavecká sezóna byla ukončena začátkem září a ještě koncem září se konal poslední kvízový večer. 
Během léta musel tým Mokráku flexibilně reagovat na rozmary počasí. Výtěžek z některých akcí byl
pak věnován organizaci Planetárium Morava. 
Bohužel během léta teploty málokdy vystoupaly nad 25 stupňů a o srážky nebyla nouze. 

Dětská hřiště
Na dětském hřišti poblíž pošty se podařilo během roku 2020 instalovat nový herní prvek. 

Ochrana životního prostředí, skládky, sběrný dvůr
Mokrá-Horákov věnuje na likvidaci odpadu, na údržbu komunikací, zelených ploch, sportovišť, 
dětských hřišť a obecně pořádku v obci nemalé finanční prostředky. O to víc mrzí např. to, že v 
kontejnerech na tříděný odpad se velmi často najdou věci, které tam nepatří, popř. to, že 
kontejnerová místa přetékají, i když by stačilo zajet do sběrného dvora. Občas dochází i k 
poškozování obecního majetku (např. poškození a odcizení laviček).  
Pozn. o vybudování nového stání na tříděný a domovní odpad byla již zmínka v podkapitole 
dokončené investiční akce roku 2020. 

Černé skládky
Naštěstí klasické černé skládky, kde je možné najít plasty, kovy, elektrospotřebiče atd., se už na 
katastru naší obce vyskytují minimálně. Pokud se ještě takové objeví, obvykle jde o pozůstatky 
minulosti. S čím se ale setkáváme, jsou černé skládky bioodpadu. Za některými rodinnými domky 
a chatami (zvláště v lokalitě Mordovny) najdeme jen pár metrů od objektu pohozený biodpad, 
i když obec opakovaně nabízí kompostéry zdarma. 

Opravy místního rozhlasu, veřejného osvětlení, vodovodního řádu, dešťových vpustí
Každoročně je třeba opravovat a udržovat také uliční dešťové vpustě. Už v roce 2019 jich obec 
několik opravila, ale v roce 2020 přišly na řadu další. Podle rozpočtových opatření jen na údržbu 
veřejného osvětlení v obci bylo v roce 2020 vyčleněno 1 104 tis. Kč a na opravy rozhlasu cca 100   
tisíc Kč. Opravy vodovodního řadu jsou zejména v obci Horákov dosti časté, obvykle jsou 
záležitostí Vodárenské akciové společnosti. 

Péče o veřejnou zeleň
Na péči o veřejnou zeleň se výraznou měrou podílí pracovní skupina obce (viz výše). Ovšem jsou 
situace, kdy je třeba oslovit specializovanou firmu jako například počátkem července. Zahradnická
firma provedla redukci a střih keřů a jiných okrasných dřevin. Specializovaná arboristická firma 
zase řešila údržbu vrostlých stromů. 
V lokalitě Velká skalka v Mokré došlo v průběhu roku 2020 k výsadbě několika stromů. V rozpočtu 
obce byla na veřejnou zeleň vyčleněna částka 800 tis. Kč. 

Dopravní obslužnost
Od 1. července byl obnoven páteční půlnoční autobusový spoj od Hlavního nádraží. Na dopravní 
obslužnost vydala obec za rok 2020 cca 280 tis. Kč. 

Ochrana památek
Nový křížek nad Mokrou
Během roku 2020 se nad okrou objevil nový křížek, je 1,2 m vysoký,  je vyroben z nerezu a zavrtán 
přímo do skály, která je součástí soukromého pozemku. Kříž byl instalován na Mokrskou pouť 2020
a vysvěcen 14. 11. 2020 farářem naši farnosti otcem Davidem Ambrožem. U kříže je tento nápis: 
Dej mi poznat svoje cesty, Hospodine, uč mě chodit po svých stezkách. Za nápadem a jeho realizací
stojí pan Oldřich Drápal z Mokré. 

3. Kap. Politický a společenský život, sport

Činnost politických stran a hnutí



ODS
Předseda místní organizace – Miloslav Dolanský
Strana má v současném zastupitelstvu dvojčlenné zastoupení – paní Ing. Kateřinu Rubínovou, která
zastává funkci předsedkyně stavební a dopravní komise, a pana Františka Pejřila.  

KDU-ČSL
Předseda místní organizace – Ing. Tomáš Koutný
Jak už bylo výše zmíněno, stranu až do konce srpna 2020 v zastupitelstvu reprezentovala PaedDr. 
Eliška Rotreklová, předsedkyně sociální komise. K 31. srpnu však na svoji funkci rezignovala a na 
její místo nastoupil Ing. Vojtěch Rejnuš. Paní Rotreklová i nadále vykonává funkci předsedkyně 
sociální komise. 

KSČM
Předseda ZO KSČM – Václav Kosík
Strana od komunálních voleb na podzim roku 2018 nemá ve stávajícím zastupitelstvu zastoupení. 

ČSSD
Předseda místní organizace – Miroslav Barták
ČSSD měla v roce 2020 v zastupitelstvu čtyři poslance: Miroslava Bartáka, Ivanu Brzobohatou, 
Ludislava Haraštu a Martina Vojtěcha, který zastával funkci předsedy kontrolního výboru. 

ANO 2011
Předseda místní organizace – Martin Urbánek
Poslanec Martin Urbánek je členem zastupitelstva i rady a také členem redakční rady Zpravodaje.

Spolky a společenské organizace

Skautský oddíl
Vůdce oddílu Mokrá-Horákov – Jana Kvapilová
V roce 2020 si nejen skauti z Mokré-Horákova připomínali 30 let obnovení činnosti Junáka. 
Jubilejní rok byl pro všechny velmi netypický. 
Místní skauti se hned počátkem ledna aktivně zapojili do Tříkrálové sbírky a na schůzkách, které se
konaly v klubovně v budově horákovského kulturního domu, se světlušky a vlčata se připravovaly 
na závody a dva skauti se účastnili prvního běhu Rádcovského kurzu. 
Bohužel v souvislosti s vyhlášením nouzového stavu došlo k pozastavení veškeré běžné skautské 
činnosti (schůzky, výpravy, závody) i akcí skautského vzdělávání. Skauti ale hledali cesty, jak 
setkávání zachovat. Se staršími skauty probíhaly každý čtvrtek online schůzky a  dostávali výzvy, 
které plnili. Obtížnější bylo vymyslet něco zábavného pro ty mladší. Jejich schůzky probíhaly ve 
virtuálním osmipatrovém domě, kde dostávali po splnění jednotlivých úkolů klíče od místností. Vše 
probíhalo za pomoci rodičů. Děti měly např. vymyslet domovní znamení, zavolat svým prarodičům, 
založit herbář, něco uvařit, trochu sportovat...
Vůdkyně oddílu Jana Kvapilová šila roušky pro domy seniorů v Hodoníně, Blansku, Brně, popř. do 
některých nemocnic. Společně se svým synem a skautem v jedné osobě zajišťovali nákupy pro 
některé seniory v obci. 
Činnost starších skautů se obnovila 14. května, ti mladší měli první schůzku 11. června. Velkou 
otázkou bylo, zda se bude konat tábor. Konečné rozhodnutí znělo - ano. Tábor se nesl v duchu 
příběhů o Harry Potterovi. 
Rozjezd zářijových schůzek už v říjnu opět zastavil koronavirus. Osobní setkání zase nahradily 
online schůzky. Těsně před Vánocemi se situace trochu rozvolnila, tekže kromě dvou schůzek naživo
se starší skauti připojili ke kurýrům betlémského světla a přepravovali ho na trase Brno - Břeclav -
Staré Město u Uherského Hradiště - Luhačovice. Mladší skauti pomáhali v Betlémské tramvaji 
v Brně. Dva dny před Štedrým dnem proběhlo komorní předání betlémského světla v obci za účasti 
paní starostky. 23. prosince roznášeli skauti světlo po obci, popř. zájemci si mohli přijít do sálu 
v mediatéce. Zájem byl větší než v minulých letech, což asi způsobil koronavirus. 
Koncem roku napekli taky skauti perníčky, které pak předali na kovidová oddělení brněnských 
nemocnic. 

Sbor dobrovolných hasičů Mokrá-Horákov
Starosta – Michal Janků
Velitel jednotky SDH – Michal Fasura
Jen za první polovinu roku 2020 vyjížděli naši hasiči k 11 nejrůznějším zásahům. Nejčastěji se 



jednalo o odstraňování stromů spadlých na elektrické vedení. Hasiči ale zasahovali také ve třech 
případech u požárů. Počátkem dubna hořela chata v chatové oblasti Líchy. Chata byla nakonec tak
poničená, že její zbytky musely být strženy. Ještě v dubnu hořelo v Horákovském lese. I když požár 
nebyl rozsahem velký, nemohla se k němu dostat technika, takže hasiči museli použít tzv. zádový 
vak. Ke konci června došlo k požáru zásobníku v cementárně Mokrá a ten zaměstnal čtyři sbory po 
celou noc. 
I ve druhé polovině roku hasiči nejčastěji odstraňovali spadlé stromy a dvakrát vyjížděli k požáru. 
V červenci hořelo strniště a balíky slámy na Podolsku a v srpnu pak odpad v chatové oblasti. 

Soutěž požárních družstev v Mokré-Horákově
Soutěž se konala v neděli 6. 9. 2020. Trať byla připravena na jedničku a počasí bylo přívětivé. 
Závodů se zúčastnilo 14 družstev mužů a 8 týmů žen. Družstva, která se k nám sjela ze širokého 
okolí, dosahovala výborných časů a většina jich útočila na svá osobní maxima. Tato skutečnost 
jasně dokazuje, že trať v Mokré je kvalitní a rychlá a díky soustavné práci sboru vzniká na 
fotbalovém hřišti v Horákově krásný hasičský areál. Škoda jen, že se naší soutěže pravidelně 
zúčastňuje jen jeden sbor z okrsku, a to Tvarožná. Třeba se jednou na našich závodech začnou opět
potkávat družstva hlavně z našeho okrsku, a nemusí se nutně jednat jen o závody dospělých.
V závodě mužů zvítězily Hostěrádky-Rešov a náš tým obsadil 6. místo. 

Senior klub Mokrá
Předsedkyně klubu – paní Marta Hřebíčková
V roce 2020 fungoval Senior klub Mokrá už 41. rokem. Členové se pravidelně schází každý čtvrtek 
v 15 hodin, v létě až v 17 hodin v budově Základní umělecké školy v Mokré. Svůj program klub 
zveřejňuje na obecních vývěskách. Turistická sekce se každou středu vydává na vycházky do okolí.
Už čtvrtým rokem zahajovali senioři z Mokré kalendářní rok Memoriálem Luboše Hřebíčka. Za 
pěkného počasí se jich na procházku z Mokré do Hostěnic vydalo 28. Po obědě v restauraci 
U Stupárků se ti zdatnější vydali zpět pěšky, ti méně zdatní využili linkový autobus. 
Ve čtvrtek 24. ledna zorganizovala paní Petra Tesařová mezigenerační deskoherní dopoledne v 
jurtě  na zahradě základní školy. Pozvání přijaly téměř dvě desítky seniorů a děti ze školy je učily 
hrát nejrůznější deskové hry. Jak se ukázalo, mnohdy byli senioři lepší. Zajímavé dopoledne si 
všichni užili. 
Ke konci ledna se konal v pořadí už 31. ples seniorů a jako vždy se velmi vydařil. Pobavit se přišli 
i přátelé z Horákova, Hostěnic a Velatic. 
V únoru na jednu ze schůzek klubu zašla i paní starostka, která ochotně vyslechla dotazy 
i připomínky seniorů. Kromě ostatkové zábavy v Hostěnicích stihli dříve narození z Mokré zajet 
také do Brna na výstavu korunovačních klenotů, která se konala v letohrádku Mitrovských.  
Po klidném lednu a únoru přišla v polovině března rána v podobě vyhlášení nouzového stavu 
a s ním souvisejících nejrůznějších nařízení. Klubovna seniorů v Mokré osiřela, neboť setkávání 
nebylo možné. I když se místní seniorky zapojily např. do šití zpočátku tolik potřebných roušek, bez 
čtvrtečních odpolední v klubu to nebylo ono. 
V květnu se konečně začala situace rozvolňovat, a tak nejprve vyrazili na své společné vycházky do 
okolí. Trochu s obavami se mokrští senioři těšili na společnou dovolenou na Slovensku. Nakonec 
vše vyšlo (včetně počasí) a všichni byli moc spokojení. 
Od července se opět rozběhla běžná činnost klubu - setkávání v klubovně, popř. na zahradě klubu 
a pravidelné středeční výlety. 
Senioři zašli i na tradiční vzpomínkovou akci, která se koná u příležitosti výročí upálení Jana 
Husa, a v srpnu se rozjeli do Pradědovy galerie, kde obdivovali řezbářskou práci pana Halouzky. 
Na středeční vycházky se vydávalo průměrně cca 8 účastníků. Během léta vyráželi kousek dál, 
např. do Židlochovic, do Rajhradu, Babic, Bílovic či Křtin. 
Bohužel výlet do termálních lázní Velký Meder musel být zrušen stějně jako Podzimní dostaveníčko.
V souladu s nařízeními vlády byla klubová činnost na podzim pozastavena. Během podzimu a zimy 
se scházeli jen skalní turisté na pravidelných výšlapech.  

Klub důchodců v Horákově
Předsedkyně – Marie Koutná
V roce 2020 oslavil Klub důchodců v Horákově už čtvrtstoletí své existence a pravidelné schůzky se
konaly opět vždy v úterý odpoledne v prostorách klubovny v Domě s pečovatelskou službou
v Horákově. 
Před vyhlášením nouzového stavu se nesly úterní schůzky v tradičním duchu - povídání u kávy, 
občas nějaká návštěva. V únoru do klubu zavítala paní knihovnice s povídáním o Boženě Němcové 
a s ukázkami nejrůznějších vydání Babičky. 



Pak přišel koronavirus a Dům s pečovatelskou službou v Horákově se uzavřel stejně jako podobná 
zařízení v republice. Zakázány byly i návštěvy mezi spolubydlícími v domě. Klub se uzavřel na dva 
měsíce. Po uvolnění opatření se seniorky začaly nejprve scházet na prostranství před DPS, ale 
zpočátku jen "domácí". Rouškami obyvatele domu zásobovaly kuchařky ze základní školy, které se 
místo vaření daly na šití. Poprvé se ve svém klubu členky znovu sešly 19. května. Bylo to setkání jen
v menším počtu, protože ne všechny měly dost odvahy. Přijít mohly po nově opravené přístupové 
cestě. 
Na podzim se situace zase zhoršila a na malé setkání došlo až těsně před Vánocemi. 

Společenství věřících
Tříkrálová sbírka 2020
Letošní ročník Tříkrálové sbírky byl již 20. v pořadí! Domnívám se, že si tato dlouhodobá 
dobrovolnická činnost jistě zaslouží malé ohlédnutí. 
V roce 2001 se role koordinátora sbírky ujal pan Alois Krček a tuto funkci zastával úctyhodných 10
let. Po něm převzala pomyslnou štafetu paní Hana Ženožičková, která je koordinátorkou i nadále. 
Před 20 lety začínalo po obci koledovat 6 skupinek koledníků, kteří vykoledovali cca 33 tis. Kč. 
V poslední době tvoří minimálně jednu třetinu místní skauti. Postupem času se počet skupinek 
ustálil na čísle 16, což je optimální. Ve staré Mokré koleduje 5 skupinek, v Horákově také a na 
sídlišti šest. Při letošním 20. ročníku Tříkrálové sbírky se povedlo v Mokré-Horákově vykoledovat 
celkem 91 519 Kč.
Rozdělování získaných finančních prostředků má svá přesně stanovená pravidla. 65 % vybraných 
prostředků se vrací charitám (v našem případě Oblastní charitě Rajhrad), 15 % je určeno na velké 
diecézní projekty, 10 % na rozvojové projekty v zahraničí, 5 % na projekty Charity ČR a 5 % tvoří 
zákonné režie sbírky. 
Výtěžek letošní sbírky využije Oblastní charita na vybudování výtahu v hospicu sv. Josefa 
v Rajhradě, na přebudování vícelůžkových pokojů na jednolůžkové či na nákup zdravotních 
a kompenzačních pomůcek pro manipulaci s imobilními klienty.  

Křížová cesta
Velikonoce roku 2020 byly opravdu netypické. Nařízení vlády nedovolovala návštěvu kostelů, a tak 
křesťané, kteří jsou zvyklí se o Velikonocích setkávat v kostele více než kdy jindy, najednou neměli 
tu možnost. Z iniciativy paní starostky a člena obecní rady Oldřicha Drápala vznikla na farním 
pozemku v Horákově provizorní křížová cesta. Začínala u lípy sv. Václava a jednotlivá zastavení 
znázorňovaly cedule s ilustracemi paní Marie Meisnerové, které byly doplněny textem k rozjímání. 
Věřím, že řada obyvatel Mokré-Horákova tento počin velmi ocenila. 

Tradiční mše
Horákovská mše
- tradiční horákovská mše, která se obvykle koná počátkem května, se nemohla z důvodu vládních 
nařízení konat. 

Mše u Pacherova kříže
Jakmile se zhruba v polovině května uvolnila omezení ohledně koronaviru, ale ještě nebylo možné 
plně využívat ke slavení bohoslužeb kostely, začali se místní věřící scházet ke mši svaté v lese u 
Pacherova kříže. Byly to krásné bohoslužby uprostřed přírody a uskutečnilo se jich celkem pět 
(vždy ve středu od poloviny května do poloviny června). 

Setkání u kaple Mitrovských
13. září 2020 se konalo již 15. podzimní setkání u obnovené kaple Mitrovských. Toto setkání bylo 
zároveň připomínkou 800. výročí narození české světice Zdislavy z Lemberka. I tentokrát několik 
desítek lidí vážilo cestu na okraj Horákovského lesa a odměnou jim bylo příjemné duchovní 
setkání, o jehož hudební složku se postarali hudebníci a zpěváci z Blažovic.

Vánoce 2020 u kapličky v Mokré
Už pěknou řádku let se vždy na Štědrý den schází na prostranství před kaplí Proměnění Páně 
v Mokré množství nejen věřících, aby se potěšili koledami a výjevy z bible v podání místních dětí. 
Na závěr nesmí chybět společné zpívání koled. Bohužel v roce 2020 bylo všechno jinak a koledy 
chyběly. Všichni, kteří obvykle připravují toto setkání, přemýšleli, jak dodržet nařízení vlády a 
zároveň se u kapličky sejít. Nakonec zvolili velmi nápaditou formu - strom přání. K nazdobenému 
stromečku před kapličkou dali ve fóliích zatavené symbolické vločky, na které mohl každý napsat 
své přání a to pak zavěsit na strom. O vločky byl mezi místními opravdu velký zájem a strom přání 



pak zdobil prostranství po celou dobu Vánoc. 

Kulturní dění v obci

Historická výročí
Tím zásadním datem, které bych chtěla připomenout, je rok 1350, k němuž se vztahuje vůbec první 
písemná zmínka o obci Mokrá. Jedná se o zápis v zemských deskách, jímž Albert z Černovic upisuje
své manželce Jitce sto hřiven v Mokré, Černovicích a Pyšově. Doslovné znění zápisu - Domina 
Jutka relicta quondam Alberti de Czirnowitz habet centum marcas in dotalicio super bona in villa 
Mokrs in Czirnowitz et in Pyschow. Zajímavé je, že už o čtyřicet let později se Mokrá dostává do 
majetku brněnského kanovníka Jana a ten ji pak daruje svým nástupcům - členům kapituly sv. 
Petra v Brně. Vesnice zůstala v majetku kapituly až do poloviny 19. století, lesy až do konce 2. 
světové války. Nedávno se v rámci církevních restitucí lesy v okolí Mokré opět vrátily do majetku 
kapituly. 
Zkřížený meč a klíč ve stávajícím znaku obce odkazuje právě na dřívější příslušnost ke svatopetrské
kapitule.
Z výročí, od kterých máme v tuto chvíli nejmenší časový odstup, připomínám alespoň následující:
2000 - rekonstrukce kaple sv. Barbory, vybudován bytový dům pod zdravotním střediskem č. p. 361
2005 - otevřeno hřiště u Základní školy Mokrá-Horákov
2010 - dán do provozu kanalizační sběrač

Zajímavosti z historie obce, popř. regionu
Archeologické výzkumy na katastru obce
Na katastru naší obce se každoročně můžeme setkat s novými archeologickými nálezy. To je dáno 
jednak existencí významných archeologických nalezišť v jejím okolí, jednak vyšším počtem dohledů
nad stavební činností. Na počtu nových nálezů se také významnou měrou podílí nálezy z lomového 
hospodářství na katastru Mokré. V posledních několika letech k řadě nálezů nejen u nás, ale i v 
okolních obcích přispěla i rekonstrukce a výstavba nového vodovodu. Na katastru Horákova zase 
docházelo k nálezům v souvislosti s budováním Single Trailu. Nové poznatky přineslo i budování  
domů v tratích Úzké a Dlouhé kopaniny, kde bylo možné realizovat i velkoplošné odkryvy. 

Nálezy v areálu lomu Mokrá
Mezi Západním a Prostředním lomem se v letech 2018–2020 podařilo doložit pozůstatky drobné 
lovecké stanice z mladšího paleolitu a poblíž Studénčného žlebu se našla i stolička mamuta. Ve 
stejném prostoru byl doložen starý úvoz, který sloužil v 15. st. k dopravě páleného vápna a dřeva 
k Mokré. V místě se našly i pozůstatky původní vápenice, která produkovala vápno pro kapitulu sv.
Perta v Brně. 
V areálu lomu byly také nalezeny železné předměty (kosa, sekáč, hrot oštěpu...) z mladší doby 
železné (cca 400 př. n. l. až 0). Nálezy ostruh ze 14. a 15. st. dokládají pohyby jezdců na zaniklých 
komunikacích mezi Mokrou a údolím Říčky, kde se dolovala železná ruda (Nad Skalama). Je 
možné, že se tudy přesunovalo i husitské vojsko směrem k Ochozu. 
Jezdecké ostruhy z 16. až 17. st. ze Studénčného žlebu mohou dokazovat pohyb švédských vojsk 
směrem do Křtin v době 30leté války. 
Jeden typický plochý sekerový hrot s trnem naznačuje, že Mokrou mohl projít roku 1241 oddíl 
mongolského vojska. 

Dlouhé kopaniny
V lokalitě Dlouhé kopaniny byl první záchranný archeologický výzkum zahájen už v roce 1988, kdy 
se zde našly pozůstatky objektů ze starší doby železné. 
Výzkum v letech 2018–2020 vedl k nálezu jámového žárového hrobu z období paleolitu a hrazené 
osady ze starší doby železné (cca 800–400 př. n. l.). 

Halštatský dvorec na Dlouhých kopaninách
Během tří let se podařilo prozkoumat kolem 300 objektů. To dokazuje existenci osady dvorcového 
typu obklopenou dvěma pásy masivního sloupového hrazení. Uvnitř byl velký halový dům a také 
vysoký špýchar stojící na čtyřech nosných sloupech, který asi sloužil k uskladnění píce a obilovin. 
Hrazená část byla propojena s částí obklopenou jen lehkým plotem. Jedna nadzemní sloupová 
stavba obsahovala i malou cisternu na vodu. U jeskyně Pekárna v té době ležel také hrazený areál. 
V literatuře bývá tento typ dvorce označován jako panský. Halštatský dvorec na Dlouhých 
kopaninách je zatím šestým takovýmto prozkoumaným dvorcem na Moravě a ve Slezsku. 
Ojedinělé nálezy hrotů šípů např. z Dlouhých kopanin lze datovat do 13./14. st. Ojedinělý nález 



zlomku keramické nádoby z Dlouhých kopanin pochází snad už z 1. pol. 13. st. Plochý sekerový 
hrot a zlomek keramiky tak poukazují na možnost osídlování Mokrerského údolí v rámci tzv. vnější 
(německé) kolonizace, popř. hledání rud či pálení vápna. 
Na Dlouhých kopaninách se našla i slezská mince z 80. let 17. st, kdy byla Vídeň obléhána Turky. 

Vodovod Šlapanicko
V souvislosti s rekonstrukcí a budováním vodovodu Šlapanicko se archeologům podařilo 
v Žernovském žlebu najít zahloubené milířiště, které asi sloužilo k výpalu dřevěného uhlí, vápna a 
cihel, jež pochází z 18., popř. 19. st. Pod milířištěm byla zachycena i jednokanálová vápenická pec
snad ze 17. až 18. st. Nabízí se vysvětlení, že pec mohla sloužit při obnově Prostředního mlýna po 
30leté válce. 

Single Trail
Budování Single Trailu přineslo řadu nálezů, které pokrývají období od paleolitu až po 19. st. Za 
zmínku jistě stojí nové nálezy z Ořechové hory datované do 12.–13. st., které dokládají existenci 
předpokládané zaniklé vsi. Budování cyklotrasy poněkud přetvořilo studánku s cihlovou 
konstrukcí, jež se nacházela za myslivnou v Horákově. V Březovém žlíbku u Mokerské hájovny se 

našla podobná studánka obezděná cihlami. V trati U Chlapečka mohly být už v nladším neolitu 
povrchově těženy železné rudy, snad pro výrobu barviva. 

Trať zvaná Hliník v Horákově
V trati zvané Hliník v Horákově byl přibližně v 1. pol. 19. st. zbudován mlýn. Počátkem 20. st. k 
mlýnu přibyla i cihelna a v roce 1930 i koupaliště. V náhonu potoka zvaného Zlatý prut 
archeologové našli i pozůstatky pece na povidla z 18.–19. st. Pec pana Blažka dokázala roku 1920 
vypálit jednorázově až 20 tis. cihel. Z Blažkovy cihelny pocházely cihly o rozměru 6,5–7 x 13,5–14 
x 28 cm s iniciálami B, popř. AB v obdélnkové kartuši. Ještě dnes se dají tyto cihly najít ve zdivu 
starších horákovských domů. 

Výstavba domů v trati Úzké
Výstavba komplexu domů v trati Úzké prokázala, že se zde nacházela sídliště z mladšího neolitu 
a starší doby bronzové. 

Činnost obecní knihovny
V roce 2020 registrovala knihovna 340 čtenářů, 76 % (259) tvořily ženy, 24 % (81) muži a děti do 
15 let jsou zastoupeny 32 % (109). Nejvíce čtenářů najdeme ve věkové kategorii 30–49 let, tři 
čtenáři jsou 80+.
Knihovna měla k 31. 12. 2020 12 149 svazků, 29 titulů periodik, z toho 6 pro děti a mládež. 
V průběhu roku do knihovního fondu přibylo 519 knih pořízených z rozpočtu obce nebo darů 
občanů a bylo odepsáno 1 478 knih (viz revize).
V tomto roce si 2 958 návštěvníků knihovny, z toho 555 dětí do 15 let vypůjčilo 9 835 titulů (7 603 
dospělí, 1 236 dětské), nejnavštěvovanější měsíce byly leden, únor a červen, červenec.
Online katalog na webových stránkách knihovny navštívilo 1 036 čtenářů, kteří vyhledávali 7 334 
hesel, a do čtenářského konta tamtéž se přihlásilo 288 čtenářů.

Revize knihovního fondu
Pravidelná revize knihovního fondu, kterou je třeba ze zákona provádět při fondu do 100 tis. knih 
jednou za pět let, měla probíhat za pomoci dvou knihovnic z nadřízené knihovny v Kuřimi 
v měsíci březnu. Bohužel pandemie koronaviru a epidemická opatření způsobila, že původní plán 
se neuskutečnil. Paní knihovnivce Ivana Brzobohatá tedy sama v průběhu dvou měsíců 
zkontrolovala přes 13 000 knih a téměř 1 500 jich bylo vyřazeno. Některé knihy putovaly do 
mateřské či základní školy. 

Výměnný fond
Od roku 2017 je obecní knihovna střediskem výměnného fondu pro blízké okolní neprofesionální 
knihovny. Knihy jsou pořizovány nadřízenou regionální knihovnou v Kuřimi a Obecní knihovna 
Mokrá-Horákov zprostředkovává výpůjčky dvaceti okolním neprofesionálním knihovnám a v roce 
2020 této možnosti využilo 13 knihoven. Obecní knihovna Mokrá-Horákov si z výměnného fondu 
vypůjčila 223 knih.



Dotace
Žádost o dotaci z programu VISK 3 Ministerstva kultury byla vyřazena z důvodu pozdního 
odeslání.
V únoru žádala obec o dotaci z rozpočtu Jihomoravského kraje, vzhledem k situaci s pandemií 
nebyly dotace poskytnuty žádnému subjektu.
V prosinci obec opětovně požádala o dotaci na nový knihovní systém, nové webové stránky 
knihovny a router pro kvalitnější internetové připojení.

Czechpoint
Od dubna 2016 je v knihovně zřízena pobočka informačního systému veřejné správy – Czechpoint. 
Z důvodu střetu zájmu vedoucí knihovny a zastupitelky obce byl provoz v červnu ukončen.

Sběrné středisko použitých tonerů
Od roku 2017 je možné v knihovně odevzdat použité tonery do tiskáren.

Knihovna v době pandemie
Podobně jako v případě ostatních institucí došlo během roku 2020 celkem dvakrát (na jaře a na 
podzim) k uzavření z důvodu nouzového stavu. V obou obdobích, jakmile to situace umožnila, 
mohli čtenáři využívat výdejní okénko. V rozvolněném režimu byl vstup povolen pouze 
s rouškou/respirátorem a v knihovně mohlo být v jednu chvíli maximálně 11 osob. Veškeré aktivity 
byly pozastaveny nebo zrušeny. 

Noc s Andersenem
V původním termínu (27. března) se akce nemohla z důvodu nouzového stavu uskutečnit. Bohužel 
ani v náhradním podzimním termínu to situace nedovolila.

Besedy s prvňáčky a pasování na čtenáře
Obecní knihovna Mokrá-Horákov se už řadu let zapojuje do projektu s názvem Knížka pro 
prvňáka. Každý rok mohou děti dostat knížku, původní českou novinku, která je určena 
výhradně pro účastníky projektu a není možné ji běžně koupit v knihkupectví. V roce 2020 se 
knížkou pro prvňáka stala Katka a klokan z šuplíku od spisovatelky Lenky Rožnovské a 
ilustrátorky Andrey Popprové.
Podobně jako v případě Noci s Andersenem se termín pasování přesouval na podzim. Akce 
proběhla v říjnu a zúčastnilo se jí 46 dětí. 

Jižní Morava čte
Již několikátým rokem se Obecní knihovna Mokrá-Horákov účastní literárně-výtvarné soutěže, 
která je určena dětem od 4 do 15 let, a to jak jednotlivcům, tak skupinám. Soutěž pořádá 
Městská knihovna Břeclav a Moravská zemská knihovna v Brně za finanční podpory 
Jihomoravského kraje. Jako téma pro rok 2020 zvolili organizátoři výročí úmrtí Jana Amose 
Komenského. 
Letos se zapojili předškoláci ze třídy Světlušek horákovské školky a společně vytvořili krásné 
výtvarné dílo Ať je jaro nebo zima, na světě je vždycky prima. 

Knižní bazar na podporu keňského studenta Vincenta Opundy
Třetí ročník se podařilo zorganizovat těsně před uzavřením knihovny za dodržení hygienických 
opatření. I v této nelehké době se prodaly knihy za necelých 10 tisíc korun.

Besedy pro MŠ, ZŠ a seniory
Během prvních tří měsíců roku 2020 stihla paní knihovnice uskutečnit několik besed pro děti 
z mateřské školky a pro žáky 2. a 4. ročníku základní školy. V měsíci březnu navštívila také seniorky
v Klubu důchodců v Horákově, kde se společně věnovaly osobnosti Boženy Němcové. 

Výstavy
Kromě stálé výstavy starých knih se mohli čtenáři potěšit také pohledem na stará vydání knih 
Boženy Němcové, které zapůjčila paní Karvánková z Horákova. K vidění byl v knihovně i soubor 
pohlednic s vánoční a novoroční tematikou z Holandska, který zapůjčil pan František Pejřil 
z Mokré. 

Černobílá
Dne 17. ledna 2020 se v prostorách víceúčelového sálu konala slavnostní vernisáž k výstavě kreseb



a grafiky Lubomíra Kosa, studenta 3. ročníku Střední grafické školy a designu v Brně, obor 
ilustrace. Výstava pak byla veřejnosti přístupná zhruba do poloviny března v prostorách knihovny. 

Cestou necestou
I když pandemie nenahrávala konání nejrůznějších akcí, 6. prosince se podařilo zorganizovat 
veřejné promítání kreseb Lubomíra Kosa a zároveň se uskutečnil křest jeho knihy s názvem Cestou 
necestou obcí Mokrá-Horákov. Luboš Kos ve spolupráci s vedením obce připravil na rok 2021 
velmi zdařilý kalendář a kresby z něj se pak staly základem malé publikace s názvem Cestou 
necestou obcí Mokrá-Horákov. V rámci knížky vytvořil Luboš návrhy pro několik zajímavých tras 
v samotné obci i jejím blízkém okolí. 
K propagaci kalendáře i publikace využila obec prostranství před mediatékou, kde nechala 
instalovat velké plátno, na které se kresby z kalendáře i knížky promítaly. Velké plátno přilákalo 
řadu zájemců, jež se mohli i za dodržení patřičných rozestupů pokochat kresbami a následně 
zakoupit knížku, popř. další předměty s motivy vztahujícími se k naší obci. 

Vytíženost víceúčelového sálu
I ve specifickém koronavirem poznamenaném roce byla vytíženost víceúčelového sálu poměrně 
vysoká. Před vyhlášením nouzového stavu probíhalo v prostorách sálu téměř každý den nějaké 
cvičení, v pondělí Tabata, v úterý pilates, ve čtvrtek powerjoga a v pátek zde cvičily děti v rámci 
Klubíku. Od září nabídla paní Lenka Richtrová v úterý a ve čtvrtek tzv. Krav Maga, izraelský 
bojový systém, nácvik sebeobrany. Ve středu se konaly pravidelné mše a poslední úterý v měsíci 
v sále fungovala mobilní kancelář Zdravotní pojišťovny ministerstva vnitra. 

Prezentace Programu rozvoje obce v letech 2020–2025
V měsíci únoru vedení obce veřejně prezentovalo svůj návrh rozvoje obce v letech 2020 –2025. 

Jednání Zastupitelstva obce Mokrá-Horákov ve víceúčelovém sále
Kromě pravidelného cvičení se v sále uskutečnilo celkem šest jednání Zastupitelstva obce Mokrá-
Horákov, neboť tyto prostory lépe vyhovovaly protiepidemickým požadavkům než zasedací místnost
v budově obecního úřadu. 
Dvakrát zde jednala také pracovní skupina, která se zabývala návrhy případného využití objektu 
smíšeného žboží, které jeho majitelka paní Yvona Bendová nabídla obci k odkoupení. 
Dvakrát také posloužil sál jako jedna ze tří volebních místností na katastru obce (volby do 
zastupitelstev krajů a senátu). 

Vítání občánků
Vítání občánků tentokrát v jarních měsících neproběhlo a uskutečnilo se pouze na podzim. 

Zahrádkářská výstava 
O víkendu 17. až 19. září se opět svými výpěstky v sále mediatéky pochlubili zdejší zahrádkáři a 
navázali tak na úspěch z předcházejícího roku. Výstavu pořádali ve spolupráci se Senior klubem a 
kroužkem keramiky. Kromě dalších návštěvníků přišly i děti z mateřské školky. 

Divadelní představení pro nejmenší
V neděli 4. října mohly děti v sále mediatéky vidět představení pohádky O zlaté rybce. 

Svatba
Počátkem prosince se v sále mediatéky uskutečnil svatební obřad. 

Betlémské světlo
Koncem roku posloužily prostory sálu jako místo, kam si zájemci z obce mohli přijít pro betlémské 
světlo, které přivezli naši skauti. 

Vytíženost Kulturního domu v Horákově

27. obecní ples
Plesovou sezónu zahájil 18. ledna v pořadí už 27. obecní ples. Návštěvníky hned na úvod čekalo 
milé překvapení v podobě skleničky sektu na přivítanou. Po dobrých ohlasech z minulého roku 
organizátoři opět oslovili kapelu Blue band, která se postarala o hudební složku celého večera. Ten
zahájily dvě orientální tanečnice Amira a Dahlia, jež si pro návštěvníky připravily dva bloky
vystoupení. V rámci programu vystoupil také kouzelník Michal Ondřej. Jeho vtipné ukázky



mikromagie si určitě získaly pozornost všech v sále. Jako obvykle byla vyvrcholením celého večera
bohatá tombola. 

Hasičský ples
V pátek 31. ledna 2020 patřil sál horákovského kulturního domu našim hasičům a jejich
příznivcům. Osvědčená kapela Kanci paní nadlesní vyhrávala k tanci a během večera zazněly
i písně z muzikálů v podání Adély Meluzínové z Horákova. Nechyběla ani bohatá tombola a
spokojení návštěvníci i organizátoři lesu se rozcházeli až v časných ranních hodinách. 

Dětský karneval
Na sobotu 9. února připravila Mateřská školka Mokrá-Horákov ve spolupráci s Klubem rodičů
Dětský karneval. Maškarní ples, jehož tématem byla pohádka, se konal v sále Kulturního domu
v Horákově. Akce se vydařila a děti splečně s rodiči zaplnili celý parket. V bohaté tombole
vyhrával každý los, o což se zaloužila celá řada sponzorů. 

28. školní ples
Poslední akcí plesové sezóny roku 2020 a nadlouho vůbec poslední společenskou akcí se stal 28.
školní ples. Termín byl stanoven na 7. března a již 11. došlo k uzavření všech škol. To ovšem
účastníci nemohli tušit, a tak se všichni dobře bavili. Deváté třídy se postaraly o úvodní
předtančení a k tanci hrála kapela Hamrla Boys. Své pěvecké vystoupení předvedla i Tereza
Malovaná z 5.B a bývalá žákyně Adéla Meluzínová, Nicol Patočková z 6. B pak zatančila se svým
tanečním partnerem Samuelem Ondřejem Pavelkou. Programem provázeli loňští deváťáci Nicol
Rösslerová a Matyáš Veselý. 

Další kulturní a společenské akce

Cimbál pod širým nebem s ochutnávkou moravských vín
Na červen 2020 kulturní komise obce ve spolupráci s vinotékou U Kapličky připravila akci
s názvem Cimbál pod širým nebem s ochutnávkou moravských vín. V době, kdy akci plánovali, 
nikdo netušil, že od poloviny března až téměř do poloviny června ukutečnit takové setkání nebude
témeř možné. Naštěstí se situace koncem května začala rozvolňovat, a tak ti, kteří si přišli zazpívat,
popovídat a poslechnout pěknou muziku, měli po dlouhé době pocit jakéhosi nadechnutí. Akce se
konala na prostranství před restaurací U Zbojníka, k poslechu hrála cimbálová muzika Sylván,
jejíž primáš pan Evžen Biskup žije v Mokré, a pro milovníky vína byla připravena ochutnávka vín
z vinařství Vinofol a vinařství Cenek. 

Uctění památky mistra Jana Husa
V předvečer výročí upálení mistra Jana Husa se konalo v pořadí již 26. uctění jeho památky.
Místem konání bývá tradičně Velká skalka v Mokré, kde hasiči ve spolupráci s pracovní skupinou
obce připravují velkou vatru. O hudební část se tentokrát postarala hudební skupina Standa band.
Mnozí po měsících v izolaci přivítali možnost společného setkání. 

Kinematograf bratří Čadíků
Pro naši obec si Kinematograf bratří Čadíků vyhradil termín od 13. do 16. července. Na programu
byl tentokrát jeden dokument - Afrikou na pionýru, pohádka Hodinářův učeň, film Poslední
aristokratka režiséra Vejdělka a Na střeše z dílny herce a nyní i režiséra Jiřího Mádla. I přes
poměrně chladné počasí si diváci na hřiště pod Horákovem cestu našli a dobrovolným vstupným
přispěli na konto Bariéry částkou cca 10 tis. Kč. S přípravou areálu pomohla pracovní skupina
obce a hasiči zajistili občerstvení. 

Krojované hody
Koronavirus poznamenal i přípravu zdejších hodů. Již několik roků se ustálil model, kdy koncem
května probíhaly tzv. Májové hody. Obvykle první zářijovou sobotu se pak konaly Obecní hody, při
nichž se většinou předvedlo cca 12 krojovaných párů. Vzhledem k pandemii se však Májové hody
neuskutečnily, a tak první zářijovou sobotu procházel obcí za doprovodu kapely Ištvánci krojovaný
průvod sestávající povětšinou z žen a dětí. 

Netradiční dýňohraní
V měsíci říjnu členky Klubu přátel kultury Mokrá-Horákov počítaly s dalším ročníkem Dýňohraní, 
ovšem vládní opatření v souvislosti s pandemií koronaviru jejich záměry překazila. Přišly 
s netradičním řešením, a to s distanční soutěží o nejhezčí dýni. Bohužel nápad nevyšel podle jejich 



představ a do soutěže se přihlásila jedna holčička. 

Spolek Jinak Mokrá-Horákov
Spolek byl založen 21. 2. 2020 a jeho cílem je organizace sportovních, kulturních  a volnočasových 
aktivit, podpora a realizace aktivit v oblasti životního prosředí. Předsedou spolku je Ing. Filip 
Malota. 
Jednou z aktivit, se kterou přišel nově založený spolek, je záměr umístění a výstavby pumptracku 
v rámci sportovního areálu pod Horákovem. Mgr. Eva Jochecová informovala o tomto záměru na 
10. veřejném jednání ZO 20. května 2020. Rada obce ji pověřila zadáním studie a projektové 
dokumentace  a prověřením možností financování realizace stavby. 

FC Mokrá-Horákov, z. s. 
Předseda klubu – Ing. František Mikulášek
Na podzim 2019 skončila družstva mužů, dorostu a mladších žáků shodně na čtvrtých místech ve 
svých soutěžích. Dorostenci si vedli velmi dobře, i když ne vždy dotáhli utkání do vítězného konce. 
Hodně se zlepšili i mladší žáci. Po dvouleté pauze přihlásil klub do soutěže i starší přípravku. 
Vedení klubu nejvíc trápil úbytek hráčů, kteří dost často v dorosteneckém věku ukončí činnost. 
Zimní příprava byla v plném proudu, když přišlo vyhlášení nouzového stavu. Došlo k pozastavení 
všech soutěží, nemohly se konat turnaje, nemohlo se trénovat. Znovu se hráči sešli na trénincích až 
12. května. To už bylo jasné, že soutěže se dohrávat nebudou. Pořadí družstev se určilo k datu 8. 
dubna, nikdo nepostupoval, nikdo nesestupoval. Pořadí zůstalo stejné jako po podzimní části. 
Hned na prvním tréninku po rozvolnění se vyskytl zdravotní problém u jednoho z dětí. Vedení klubu
muselo tréninky mládeže přerušit na 14 dní a mnohdy i čelit kritice ze strany některých 
spoluobčanů. Koncem května se trénování obnovilo a s dalším rozvolněním opatření mohli hráči 
začít používat šatny, společné prostory... V červnu se už i za účasti diváků odehrálo několik 
přátelských utkání. Koronavirová krize také uspíšila zánik společného družstva dorostu (Ochoz 
a Mokrá-Horákov). 
Kromě utkání stihli členové klubu na jaře i tři brigády, kdy uklízeli poblíž kabin, na tribunách 
a v okolí hřiště. 
Po letní přestávce se týmy sešly zase na začátku července, respektive srpna a vedení klubu 
přihlásilo do soutěží mladší a starší přípravku, starší žáky a muže. Muži po počátečních úspěších 
klesli na 6. místo v tabulce a tam je zastihlo další vyhlášení nouzového stavu. Starší žáci si 
v soutěži vedli srdnatě a podobně na tom byly i obě přípravky. Bohužel do konce roku 2020 si už 
hráči téměř nezahráli. 

Tělovýchovná jednota Mokrá-Horákov, z. s. 
Předseda – Jan Řezáč
Počet členů v jednotlivých oddílech k 31. 12. 2020
Celkem: 319 členů
ASPV  90, 64 dětí
Tenisový oddíl 90, 66 dětí
Stolní tenis 28, 9 dětí
Volejbalový oddíl 18
Nohejbalový oddíl 6
Fitness 25
Cyklistika 20
Horolezecký oddíl 42, 8 dětí

Obecně platí, že vládními opatřeními proti pandemii koronaviru byly zasaženy všechny oddíly 
místní tělovýchovné jednoty. Od 11. března byla s okamžitou platností přerušena činnost všech 
složek provozujících svoji činnost v tělocvičně i fitnesscentru. Tuto dobu využili sportovci k 
přípravě venkovních sportovišť (tenis a volejbal), příp. desinfekci a opravám prostor fitnesscentra. 
S postupným uvolňováním opatření začaly oddíly obnovovat činnost. 

Asociace sportu pro všechny 
První rok pod novým vedením Jihomoravskou krajskou ASPV Brno-město začal poněkud 
nepříznivě. Opatření vlády proti pandemii covidu 19 (rozestup 2 m od sebe a používání roušek) 
byla pro děti nepřijatelná, a tak místo skotačení v tělocvičně, motorického cvičení a her probíhaly 
pouze vycházky do přírody.
Zejména kvůli obavám a téměř nulové šanci realizovat všechna bezpečnostní opatření nebylo 



cvičení ani v květnu obnoveno. Situace s covidem se opakovala i na podzim, kdy už v polovině října
došlo k uzavření škol.
Asociace zahrnovala celkem čtyři složky:
- Klubík - cvičení pro rodiče s dětmi cca od jednoho roku v prostorách mediatéky.
- cvičení rodičů s dětmi v tělocvičně,
- cvičení předškoláků 
- florbal.
Na fungování oddílu se podílelo 6 žen a jeden muž. 

Den dětí
Organizátoři Dne dětí původně počítali s datem 30. května, ale vzhledem k tomu, že počty těch, 
kteří se mohli shromažďovat i na venkovních prostranstvích, byly výrazně omezené, nakonec se 
rozhodli akci zrušit, popř. přesunout na podzimní termín. 

Dětské zábavné odpoledne aneb Ukončení prázdnin 2020
Jak už bylo výše řečeno, původní oslava Dne dětí se přesunula na konec srpna. Dětské zábavné 
odpoledne se konalo v sobotu 29. srpna a neslo se ve znamení ryřířů. Důvodem bylo připomenutí 
první písemné zmínky o Mokré z roku 1350. Oslavu "Dne dětí" už po 19. v řadě připravila 
Tělovýchovná jednota Mokrá-Horákov ve spolupráci s místními hasiči a dalšími dobrovolníky. Vše 
probíhalo na prostranství před základní školou. Děti se mohly vžít do role rytířů a šlechtičen, 
vyrobit si vlastní štít či čelenku se závojem. Pak je čekala nejrůznější stanoviště, ale i vystoupení 
skupiny historického šermu Foltest. Vše završilo tradiční pěnové pole. Jak už bývá zvykem, na 
dětská odpoledne přichází cca dvě stovky dětí se svými rodiči či prarodiči a ani v roce 2020 tomu 
nebylo jinak. Velký dík opět patří organizátorům, kteří bez nároku na finanční odměnu celé 
odpoledně připravili. 

Tenisový oddíl
Předseda oddílu – Radim Kolář
Tenis jako individuální sport nebyl protiepidemickými opatřeními tak postižen ve srovnání 
s kolektivními sporty. Počet dětí v oddíle se zvýšil o 18, a tak se tréninky dětí musely rozšířit 
o jeden den v týdnu. 
O sportovní růst malých tenistů se staralo celkem pět trenérů. Trénovalo se od úterý do čtvrtka na 
všech kurtech v době od 15 do 19 hodin. 
Rok 2020 nepřál dlouhodobým soutěžím. Ve zkrácené variantě, která se hrála pouze v září, se 
utkali mladší žáci s týmy z Brna, Bystřice pod Hostýnem a Kroměříže. Dospělým se podařilo 
zvítězit v přeboru Jihomoravského kraje. 
Díky pandemii došlo k výraznému zvýšení využívání tenisových dvorců i v dopoledních hodinách
zejména ze strany rekreačních hráčů z Mokré a Horákova

Tenisové kempy
V roce 2020 uskutečnil oddíl dva týdenní tenisové kempy pro děti od 5 do 13 let. Každého se
účastnilo cca 16 dětí. 

24. memmoriál Jaroslava Kaplana
Vítězem se letos stal Libor Leichmann, pro kterého to bylo premiérové vítězství na oddílovém
turnaji. 

Pořádání turnajů
Tenisový oddíl TJ Mokrá-Horákov už řadu let pořádá turnaje všech věkových kategorií. Letos jich
vinou epidemie bylo jen 9. 

Přátelská utkání s Velaticemi
Už poosmé v řadě proběhlo přátelské utkání se sousedními Velaticemi. Ty tentokrát vyhrály a
srovnaly celkové skóre na 4:4. 

Pozemky pod tenisovými kurty
Zejména díky dlouhodobému úsilí předsedy oddílu Radima Koláře se podařilo do obecního
vlastnictví převést dva pozemky pod tenisovým areálem. O další převody obec i nadále usiluje.
 
Oddíl stolního tenisu
Předseda oddílu - Martin Vojtěch



Rok 2020 byl od března provázen různými vládními nařízeními, které se výrazně promítly do
činnosti oddílu.
Do konce března probíhala druhá polovina soutěžního ročníku 2019/20, ale její poslední dvě kola
se již neuskutečnila. Na základě toho všechna naše družstva zůstala pro následující soutěžní ročník
ve stejných soutěžích. Žáci se zúčastnili tří turnajů, poslední byl také zrušen. Z důvodu
protiepidemických  opatření se nekonal tradiční Memoriál Karla Bičana.
V novém soutěžním ročníku stihla naše čtyři družstva na podzim odehrát tři, případně čtyři utkání
a poté byly soutěže přerušeny. Vládní opatření nedovolila žákům odehrát žádný turnaj.
Nejsmutnější na celé situaci je ztráta téměř celého roku především pro žáky, kteří nejen postrádali
konfrontaci se soupeři, ale neměli ani příležitost trénovat. Oddíl nemohl uspořádat ani tradiční
turnaj neregistrovaných.

Volejbalový oddíl
Předseda oddílu -  Petr Mikulášek
Od května se zdejší volejbalisté začali scházet na venkovním hřišti pod Horákovem. 
Výbor  volejbalového  oddílu  pracoval  ve složení: Petr Mikulášek, Petr Barták a Larisa Voronina.
Celkem  registroval oddíl 18 členů, kteří se scházeli na tréninku  podle svých  možností a popř.
aktuálních nařízení vlády v souvislosti s pandemií covidu 19.
Za normální situace trénují volejbalisté v jarních a podzimních měsících v tělocvičně základní
školy  a od dubna do září využívají své hřiště v areálu pod Horákovem. V letních měsících mají
vyhrazené hodiny v neděli večer na beachvolejbalovém kurtu na místním koupališti. 
Stejně jako v minulém roce začínali a končili zdejší volejbalisté letní sezonu společným setkáním
u dobrého jídla a pití na hřišti v Horákově.    

Amatérská volejbalová liga v Brně                                                                                                      
Také amatérskou ligu poznamenal covid. Hrálo se pouze v lednu, únoru a září. Proto se
nevyhodnocoval celý ročník, ale na uskutečněných turnajích se naši volejbalisté pohybovali ve
středu tabulky. 

Pořádání turnajů
Během roku 2020 uspořádalo vedení oddílu celkem tři turnaje, včetně Memorialu M. Svobody na 
Šafránkově mlýně. Samozřejmostí bylo dodržování nařízení v souvislosti s onemocněním covid 19. 

Úpravy šaten a hřiště
Svépomocí volejbalisté vybudovali osvětlení schodiště u šaten v areálu pod Horákovem a rozhodli 
se vybudovat osvětlení antukového hřiště. Nechali nejprve vypracovat odbornou firmou projekt 
a ten spolu s žádostí o dotaci poslali na Obecní úřad Mokrá-Horákov. Aby se tento projekt mohl
uskutečnit pomocí montážní plošiny, museli nechat udělat nabídku u  odborné firmy na novou  3 m
širokou bránu na hřiště. Obec zakoupila jak novou bránu, tak sedm nových svítidel.                         
Během roku uspořádali několik brigád na údržbu antukového hřiště. 

Fitness oddíl
Předseda – Oldřich Drápal
Oddíl dle vládních opatření proti šíření koronaviru omezil svou činnost od 13. 3. do 27. 4. 2020 a
v podzimních měsících (od 11. října do konce roku). V této době byly prostory posilovny uzavřen.
Svou fyzickou kondici si členové oddílu udržovali  posilovacím cvičením v rámci domácího
prostředí a aerobním tréninkem, který byl povolen ve venkovním prostředí (běh a jízda na kole) a
dobu zavření posilovny využili k důkladné desinfekci a opravám.
Od 27. 4. 2020 za dodržení stanovených opatření obnovil oddíl tréninkovou činnost. Mezi zásadní
podmínky patřilo nepoužívání sprch, důkladná desinfekce nářadí a časový rozpis pro tréninky tak,
aby se v posilovně nesešli více jak 4 cvičenci.
I když byly omezené možnosti tréninku, tak to kondici členů ani činnost oddílu výrazně
nepoznamenalo.

Členové oddílu se už tradičně podíleli na přípravě a realizaci Dne dětí, jehož termín se tentokrát
posunul na konec prázdnin (ke Dni dětí viz výše), a nechyběli ani při organizaci 45. ročníku
dálkového pochodu A jdem a 23. ročníku cyklotrasy A jedem. I termín dálkového pochodu byl
přesunut z jara na začátek září (k dálkovému pochodu a cyklotrase podrobněji viz dále). 

Jubilejní Mokrský ocelák
V sobotu 20. června 2020 uspořádal oddíl fitness TJ Mokrá-Horákov jubilejní 10. ročník sportovní



soutěže silově vytrvalostního charakteru „Mokrský ocelák“. Protiepidemická opatření, a tudíž
menší možnosti tréninku se podepsaly i na počtu účastníků, kterých bylo oproti jiným rokům
o poznání méně. Navíc poprvé v historii soutěže pršelo. 
Smyslem je dát účastníkům možnost otestovat si svou fyzickou kondici prostřednictvím 5 disciplín
silově vytrvalostního charakteru (tlak vleže na lavici, shyby na hrazdě, lehy-sedy, běh a cyklistika).
Splněním, popř. překročením limitů získává účastník titul Mokrský ocelák. Tentokrát se soutěže
účastnilo 12 mužů a 1 žena. 
Letos se uděloval i prestižní titul Stříbrný ocelák za 10 úspěšně absolvovaných ročníků. Toto
ocenění si odnesli Oldřich Drápal a Petr Doležel, oba patří mezi zakladatele oddílu i soutěže. 
Organizátoři mysleli i na děti. Sedm startujících juniorů ve věku 8–14 let soutěžilo ve čtyřech
disciplínách a dosáhli velmi pěkných výkonů. 

Mistrovství České republiky dorostu a juniorů v kulturistice 2020
Začátkem září se v ostravě konalo Mistrovství ČR dorostu a juniorů v kulturistice. Člen oddílu
fitness TJ Mokrá-Horákov Dan Žalud startoval v kategorii starší dorost do 65 kg. Ve finále
potvrdil roli favorita a stal se mistrem republiky. 

Oddíl cyklistiky 
Předseda – Karel Závodník
Pandemie covid 19 – fenomén, který v roce 2020 ovlivnil životy milionů lidí na celém světě,
nepříznivě zapůsobil i na činnost oddílu cyklistiky. 
Začátkem června se navzdory epidemii přece jen podařilo zorganizovat první třídenní soustředění.
Probíhalo na Šumavě, nedaleko Lipna. Perfektní ubytování, nádherná příroda tohoto koutu
Šumavy, vysoká účast –  takže velmi povedená akce.
V létě museli naši cyklisté plánovaný týdenní pobyt v Itáli zrušit z důvodu obav z epidemie
koronaviru, která v Itálii probíhala tak dramaticky. Protože však hranice byly otevřeny, vydala se
alespoň  čtveřice našich cyklistů do původně určeného místa v italském Castelrotto. Vrátili se
v pořádku a zdraví.
V září pak proběhlo třídenní soustředění na slovenské Velké Fatře, které však bylo poznamenáno
malou účastí.
Tak jako v předcházejících letech připravili zdejší cyklisté svůj kalendář. 

Horolezecký oddíl Mole
Předseda – Michal Mílek
Také činnost horolezeckého oddílu výrazně poznamenala pandemie covidu 19. Členové
horolezeckého oddílu si vyzkoušeli venkovní lezení na umělé stěně u obchodního cenra Olympie
v Brně a od poloviny května se vrátili na svoji stěnu v tělocvičně základní školy. 
Po lockdownu v jarních měsících sice podzim začínal slibně, ale i tentokrát zasáhla vyšší moc
v podobě další uzávěry ve společnosti. Přes zimu byly všechny umělé lezecké stěny zavřeny, takže
kdo mohl a měl možnost, tak se zavěsil na domácí stěny a posilovací desky. Trénink tedy probíhal
individuálně na domácích stěnách a občas se členové oddílu mohli vydat alespoň v zimě za sněhem
a na lyže do hor. V rámci rozdělování dotací přes tělovýchovnou jednotu se horolezeckému oddílu
podařilo získat určité finance, které posloužily k obnově lezeckého vybavení a dokoupení dalšího
lezeckého materiálu. V uplynulém roce bohužel nemohli členové uspořádat lezecké závody
“Ježíškovo popolézání”. 

Mistrovství štafet v orientačním běhu Jihomoravského kraje
Díky iniciativě Karolíny Hovořákové z Mokré se Mistrovství štafet v orientačním běhu
Jihomoravského kraje konalo v naší obci. Start a cíl závodu byl na Skalce v Mokré. Závodu se
účastnili běžci ze Zlína a z brněnských oddílů SK Žabovřesky, Tesla, ABM a pořadatelského klubu
TJ Spartak 1. brněnská. 

45. ročník dálkového pochodu A jdem a 23. ročník cyklotrasy A jedem
45. ročník dálkového pochodu A jdem a 23. ročník cyklotrasy A jedem původně plánovali
organizátoři na sobotu 9. května. Bohužel vládní opatření jejich plány překazila. Organizátoři to
ale nevzdali a akci přesunuli na sobotu 12. září. 
Za slunečného počasí vyrazilo na trasy celkem 123 pěších a 62 cyklistů. Opět bylo pro ně
připraveno celkem osm tras – pět pro pěší (10, 17, 24, 35 a 50 km) a tři pro cyklisty (23, 33 a 57
km). Tradičně nejvíc zájemců se vydalo na nejkratší trasu, ale našli se i tři odvážlivci, kteří ušli 50
kilometrů. 
Výtěžek ze symbolického startovného pořadatelé tradičně věnovali Fakultní dětské nemocnici Brno.



Finanční prostředky na zakoupení cen do tomboly poskytl dlouholetý sponzor akce Českomoravský
cement. 

4. Kap. Školství a zdravotnictví

Mateřská škola Mokrá-Horákov
Ředitelka – Mgr. Jana Meserlová
Školka v době koronaviru
Na řadě míst zápisu do obecní kroniky za rok 2020 narážíme na pandemii koronaviru a její vliv na
chod institucí i běžného života obce. Co se týká školství (jak předškolního, tak základního), byl
tento vliv velmi markantní. 
I když nařízením vlády se 11. března 2020 uzavřely základní, střední a vysoké školy, mateřských
škol se toto opatření netýkalo. Na návrh ředitelky Mateřské školy Mokrá-Horákov Mgr. Jany
Meserlové rozhodla rada obce 12. 3. 2020 o uzavření naší školky. V souvislosti s tímto rozhodnutím
měli rodiče možnost čerpat ošetřovné na dítě a pobývat s ním doma. Provoz MŠ byl obnoven 25. 5.
2020. Pokud někteří z rodičů měli obavy o zdraví a bezpečnost dětí, mohli i nadále děti ponechat
doma. 
Mateřská škola přijala protiepidemická opatření (např. u každého vchodu byl umístěn dávkovač
dezinfekce) a rodiče museli přinést čestné prohlášení, že jejich dítě nevykazuje příznaky
onemocnění. Pokud se v průběhu dne u dítěte vyskytly příznaky onemocnění, rodiče byli okamžitě
kontaktováni, aby své dítě vyzvedli. 
Většina výuky po návratu do školky probíhala na školní zahradě. Děti ani pedagogičtí pracovníci
roušky mít nemuseli, rodiče ano. Ve školce probíhal zvýšený úklid a časté větrání. Školka nakoupila
např. bezkontaktní teploměry, štíty... Prázdninový režim byl prodloužen o jeden týden a rodiče
mohli využít příměstských táborů organizovaných školkou. 

Úpravy prostor MŠ během uzavření
Všichni zaměstnaci školky prováděli důkladnou sanitaci a dezinfekci všech prostor. Došlo i na uklid
školní zahrady a ve třídě motýlků se měnil koberec. Ve třídě berušek přibyla nová interaktivní
tabule. 
Na školním webu se pravidelně objevovaly náměty na přípravu dětí před vstupem na základní školu
a všem byla prominuta úplata za předškolní vzdělávání za měsíc duben a květen. Během uzavření
proběhl i elektronický zápis dětí do MŠ. Přihlásilo se 53 zájemců a školka měla 46 volných míst. 

Netradiční rozloučení s předškoláky
tentokrát se rozloučení spředškoláky neslo v duchu filmu Ať žijí duchové! Paní starostka coby Bílá
paní pasovala nové školáky a pan ředitel jako Brtník z Brtníku jim popřál hodně štěstí. Za
normální situace by školáci mohli přespat ve školce, ale epidemická situace tuto tradici změnila.
Klub rodičů při MŠ připravil náhradní program. Po 19. hodině se děti sešly na Skalce, kde byl
připraven táborák, kytary a taky špekáčky. Po prvním zahoukání sovy se děti vydaly na noční
stezku. Někteří odvážní vyrazili samostatně, jiní ve dvojicích. Pro všechny pak byla připravena
medaile za statečnost. 

Během letních prázdnin došlo na novou výmalbu některých prostor a na zahradě se objevil nový
prvek - schody s lanem. 
Školka se po prázdninách rozběhla a do třídy žabek nově nastoupily i dvouleté a tříleté děti.
Informativní schůzka rodičů probíhala sice v půlce září na zahradě, ale jinak byly zahájeny běžné
aktivity s výjimkou kroužků. Rozjela se i Ekoškola. 
V rámci možností se podařilo vedení školky v závěru kalendářního roku uskutečnit i Mikulášské
odpoledne a zpestřit dětem celé období adventu. 

Základní škola Mokrá-Horákov
Ředitel: Mgr. Tomáš Pětivlas, Ph.D.
Ve školním roce 2019/20 navštěvovalo ZŠ Mokrá-Horákov celkem 376 žáků v 18 třídách.
Pedagogický sbor tvořilo 27 vyučujících (11 na nižším a 16 na vyšším stupni, z toho 7 učitelů + 8x
mateřská dovolená), 13 pedagogických asistentů, 3 vychovatelky školní družiny a 3 externí
pracovníci vyučující náboženství. Kromě toho má škola také školní poradenské pracoviště, které
tvoří speciální pedagog a psycholog. 
Dále se na provozu školy podílelo 7 správních zaměstnanců, z toho 1 administrativní pracovnice.



Ve školní jídelně pracovalo 6 kuchařek, vedoucí školní jídelny a jedna administrativní pracovnice.
Školní jídelna vaří pro žáky a zaměstnance základní školy a pro výdejnu stravy Mateřské školy
Mokrá-Horákov a Mateřské školy Hostěnice. V rámci doplňkové činnosti připravuje obědy pro
další strávníky. Celkem školní jídelna vydává téměř 600 obědů (cca 435 samotná škola a cca 200
mateřské školky). V rámci doplňkové činnosti školní jídelna připravuje obědy pro cizí strávníky -
seniory. 
Pozn. V jarních měsících po vyhlášení nouzového stavu byl dočasně provoz jídelny uzavřen. 

Výsledky výchovy a vzdělávání
Výsledky výchovy a vzdělávání zejména za druhé pololetí byly lepší ve srovnání s předcházejícím
rokem, ale je třeba si uvědomit, že do druhého pololetí výrazně zasáhla uzávěra škol a zavedení tzv.
distanční výuky. 

Průběh vzdělávání
Výuka probíhala podle školního vzdělávacího programu. Opět docházelo k dělení tříd na poloviny,
popř. třetiny ve výuce cizích jazyků. 
Od 11. 3. 2020 přešla škola na tzv. distanční výuku a pro potřeby tohoto vzdělávání využívala
systémy: Bakalář a Google Classroom. 
Učitelé se ve výuce zaměřují především na to, aby si základní učivo osvojili a upevnili všichni žáci.
K tomu využívají nerůznějších metod včetně projektového vyučování. V široké míře jsou využívány
interaktivní tabule, učebnice, pracovní sešity, výukové programy...
Učitelé využívali formativní (slovní) hodnocení výkonů žáků, zejména od zavedení distanční výuky. 
Velkou pomocí jsou asistenti pedagoga v některých třídách. Žákům se specifickými poruchami
učení a chování je věnována speciální péče. Ve škole úspěšně fungují předměty Speciální péče 
a pedagogická intervence. 
Škola se opět zaměřila na rozvíjení čtenářské a informační gramotnosti. Tomu by měly např.
napomoci i absolventské práce v 9. ročníku, básnická soutěž, popř. vydávání Školního půlročníku. 
Informační gramotnost se rozvíjí nejen v hodinách informatiky, ale výrazně i při výuce na dálku
samotné. 
Sociální gramotnost je celkově na velmi dobré úrovni a důraz byl znovu kladen na regionální 
a ekologickou výchovu (např. na školní zahradě je umístěno 7 kompostérů, které škola aktivně
využívá. Žákovský parlament zorganizoval podzimní kolo sběru starého papíru a žáci ho nasbírali
celkem 19 tun. V soutěži škol obsadili 3. místo. 
Ve školním roce 2019/20 vzhledem k mimořádným protiepidemickým opatřením neproběhly některé
projekty (např. Den Země). 

Výsledky testování
Pro objektivní zjišťování úrovně znalostí a kompetencí žáků škola tradičně využívala externího
testování společnosti SCIO. Testování 3., 5. a 7. ročníků bylo přesunuto na říjen 2020. 

Výsledky testování 6. a 9. ročníků
Studijní potenciál žáků ve většině testovaných ročníků a předmětů je využíván optimálně, výsledky
žáků v testech odpovídají úrovni jejich studijních předpokladů. 

Chování žáků odpovídalo až na výjimky dohodnutým pravidlům a školnímu řádu. Atmosféra školy
a komunikace mezi žáky a učiteli byla otevřená se vzájemným respektem mezi žáky, učiteli i
ostatními zaměstnanci. Výchovné problémy žáků jsou řešeny v souladu se školním řádem. Jedná se
především o neplnění žákovských povinností a nevhodné chování ve vyučování. Většina žáků
přistupuje k dění ve škole aktivně, navrhují, organizují nebo pomáhají při organizaci řady školních
i mimoškolních akcí, reprezentují školu na veřejnosti.

Výuka od 11. března 2020
Když 10. března vláda ČR oznámila uzavření škol, většina pedagogů a rodičů věřila, že nejpozději
po Velikonocích se děti opět sejdou v lavicích. Jen ti největší skeptikové by hádali, že některé už se
do tříd v tomto školním roce nepodívají, jiné jen dobrovolně a za přísných hygienických opatření..
Takovouto situaci ještě české školství nezažilo, a tudíž chyběly zkušenosti, o které by bylo možné se
opřít. Počáteční chaos ale nakonec vystřídal řád a organizace. Technika dostala nový, výraznější
rozměr svého významu, v současnosti jistě nezastupitelného. Covid-19 nám připomněl, že bez
moderních technologií už si dnes neporadíme. 
V naší škole využívali systém Bakalář a rozhodli se svoje možnosti distanční výuky rozšířit pomocí
nástrojů Google Classroom a Google Meet. Ohlasy z řad pedagogů i rodičů byly po zaběhnutí



nového systému vzdělávání na dálku veskrze kladné. Přehlednost učiva, zadávaných úkolů a
jednoduchost jejich odevzdávání i možnosti zpětné vazby byly velkým kladem ve výuce, s jejíž
podobou neměl dosud nikdo zkušenosti. Škola si je vědoma nerovnosti materiálních i sociálních
podmínek žáků. Až na ojedinělé výjimky se však drtivá většina žáků naší školy mohla alespoň
v minimální míře on-line výuky účastnit. 
S postupným uvolňováním opatření byla škola nucena přizpůsobovat se novým okolnostem.
Nejprve nastoupili od 11. května do školy žáci devátého ročníku, kteří se chystali na přijímací
zkoušky. Ve dvou dnech v týdnu, vždy po dvou blocích, se tak mohla jejich příprava zintenzivnit. 25.
května se pak k deváťákům přidalo i sedm skupin žáků prvního stupně. Navzdory prohlášením
ministra školství, že žáci druhého stupně již do škol v tomto školním roce nenastoupí, bylo
povoleno, aby se socializačních aktivit ve škole od 8. 6. 2020 účastnili i oni. Vzhledem k prosto-
rovým a personálním možnostem školy a také vzhledem k nadále probíhající vzdálené výuce
škola pro zájemce zorganizovala jedno či dvě setkání s třídním učitelem, opět za přísných
hygienických podmínek, a to v počtu maximálně 15 žáků. 
Přes všechny překážky a jen omezenou možnost potkat se osobně škola ale pokračovala v řadě
dlouhodobých a tradičních školních akcí. Žákovský parlament nadále organizoval sběr
plastových víček. Sběr starého papíru byl odložen na podzimní termín. Byla uspořádána
fotosoutěž „O nejhezčí roušku“ a tradiční básnická soutěž. 
Závěr školního roku byl jiný. Všechny školní akce byly zrušeny. Děti přišly o mnoho zážitků,
zkušeností. Obzvlášť prvňáčci si nemohli plnohodnotně užít svůj první školní rok a naopak deváťáci
si nemohli užít ten svůj poslední půlrok. 

Školní poradenské pracoviště
Školní poradenské pracoviště fungovalo na ZŠ Mokrá-Horákov čtvrtým rokem. Funkci vedoucí
poradenského pracoviště zastávala Mgr. Petra Tannenbergová, Ph.D. Pracoviště mělo celkem šest
členů.

Výchova a vzdělávání žáků se specifickými vzdělávacími potřebami,
Speciální pedagožka navštívila 4. 10. 2019 naši školu, byla na násleších v hodinách, ve kterých byli
vyučováni integrovaní žáci, poskytla vyučujícím cenné podněty pro práci s těmito žáky. Další
návštěva byla naplánována na květen 2020, ale situace ohledně koronavirové nákazy vše
změnila. 
Ve škole pracovalo v tomto školním roce 13 asistentů pedagoga (AP) pro 13 žáků. Bez nich by
práce v některých třídách byla velice obtížná, neboť asistenti zároveň pomáhají i jiným žákům,
kterým byly diagnostikovány poruchy učení či chování. Tito žáci někdy velmi výrazně narušují
klima třídy a práci ostatních. Díky působení AP na žáky a díky pomoci vyučujícím se v mnoha
případech předchází výbuchům nekontrolovaného chování a žáci jsou motivováni k práci tak,
aby se to alespoň přiblížilo jejich možnostem. 
Do pedagogicko-psychologické poradny bylo ve školním roce 2019/20 odesláno na první nebo
kontrolní vyšetření 43 žáků. Škola měla v evidenci celkem 81 žáků z podpůrným opatřením (PO). 
Pro žáky s PO 3. a 4. stupně jsou ve většině případů doporučeni také asistenti pedagoga. U všech
žáků s PO je potřeba zpracovat plán pedagogické podpory (PLPP) nebo individuální vzdělávací
plán (IVP). Množství práce novou vyhláškou neúměrně narostlo, zejména co se týká administrativy.

Prevence sociálně patologických jevů
Nově škola zavedla předmět osobnostní a sociální výchova, který vyučují ve své třídě třídní učitelé.
Předmět byl na konci roku vyhodnocen dotazníkem a třídní učitelé jsou s jeho současným
nastavením spokojeni. 
Na podporu třídních kolektivů se podařilo před uzavřením škol uskutečnit lyžařský výcvikový kurz
žáků sedmých ročníků a třídy 8. A, šesté třídy společně v září vyrazily na třídenní adaptační pobyt.
Vytváření dobrých vztahů ve třídách napomohly také výlety, spaní ve škole, sportovní akce a besedy
a exkurze v rámci výuky. Výborně probíhala spolupráce mezi žáky 1AB a 9AB s názvem „Strážní
andělé“. 
Ve své činnosti pokračoval Žákovský parlament, který se sešel na několika celodenních jednáních 
a organizoval mnohé akce školy. Podařilo se mu uspořádat dva velmi úspěšné žákovské plesy.
Každého z nich se zúčastnilo přes dvě stě žáků naší školy. Škola pokračuje v podpoře Vincenta
Opundy z Keni. Žákovský parlament stihl zorganizovat sběr starého papíru a druhý knižní bazar. 

Spolupráce se školním psychologem
Po uzavření školy byla využívána elektronická komunikace a nabídka služeb školního psychologa
na dálku. Rodiče všech žáků byli prostřednictvím elektronické žákovské knížky informováni o



nastoupení nového školního psychologa a jeho činnosti, možnostech kontaktu a konzultačních
hodinách. Rodičům, žákům a pedagogům byla mimo jiné nabídnuta odborná pomoc a podpora při
zvládání aktuální situace související s pandemií koronaviru. Ke zpřehlednění a kvůli dostupnosti
informací byla na webových stránkách školy nově zřízena záložka Školní poradenství, kde se žáci,
rodiče i pedagogové mohou blíže seznámit s působením a činnostmi školního psychologa. 
Se žáky 2. stupně byl navázán kontakt prostřednictvím Google Classroom. Zde měli žáci možnost
dozvědět se o působení školního psychologa, tématech, se kterými se mohou na psychologa
obracet, i možnostech kontaktu (Skype, Meet a jiné). Zároveň zde byly průběžně vkládány materiály
týkající se psychohygieny (zvládání stresu), ale i různé zábavné kvízy na odreagování a jiné
podpůrné aktivity. Ve větší míře byly též podpořeni žáci 9. tříd – elektronickou cestou, ale i osobně
v rámci přípravy na přijímací zkoušky ve škole. Žákům byla nabídnuta možnost individuálních
konzultací (např. v případě zvýšeného stresu a obav ze zkoušek), dále jim byly poskytnuty materiály
s tipy, jak na přijímací zkoušky (příprava, efektivní učení, práce se stresem). 

Podpora vzdělávání a sociálního začleňování žáků z odlišného kulturního prostředí a s odlišnými
životními podmínkami
Škola se účastní projektu manželů Tykačových Woman for Woman a spolupracuje se sociální
komisí. 

Počítačové vybavení
Školní rok 2019/20 se jeví z pohledu počítačového vybavení jako převratný. Díky dotacím z EU 
podařilo vybudovat novou počítačovou učebnu pro žáky a určité modernizace se dočkaly i odborné
učebny fyziky chemie a biologie. Byla částečně obnovena datová síť školy a vyměněn server školní
domény za výkonnější model se zvětšeným úložištěm. 
Každá třída na prvním stupni je vybavena interaktivní tabulí, která je propojená s notebookem 
a reproduktory. Na druhém stupni se používají většinou pouze datové projektory bez interaktivního
vybavení a reproduktory pro ozvučení, podařilo se však vybudovat dvě nové učebny, jednu
jazykovou učebnu a jednu pro potřeby speciálního pedagoga, které byly také ihned vybaveny
možností používat datový projektor s reproduktory. 

Pedagogické praxe
Během školního roku byli na škole na pedagogické praxi 4 studenti Pedagogické fakulty MU Brno.

Ocenění žáků
Pochvala ředitele školy nebyla udělena. Cena roku byla udělena rodičům za jejich neocenitelnou
pomoc po celou dobu pandemie. Výroční cena byla udělena žákyním 9. ročníku: Kateřině Pohlové,
Tereze Urbánkové, Alici Urbánkové, Nicol Putnové a Kateřině Poláčkové za dlouhodobě výborné
výsledky ve vzdělávání a příkladné chování a přístup během školní docházky. 

Školní družina
V prvním pololetí navštěvovalo školní družinu 90 dětí ve třech odděleních. Během druhého pololetí
docházku ukončilo 10 dětí 

Zájmové kroužky
Mimo družiny nabízela škola také celkem 11 zájmových kroužků, které navštěvovalo cca 126 žáků
(např. pěvecký sbor, florbal, angličtina...).

Exkurze, projektové dny, besedy, výukové programy
I přes koronavirovou pandemii se škole podařilo zorganizovat celou řadu akcí (např. lyžařské
kurzy pro 7. a 8. ročník a adaptační pobyt pro 6. ročník). Kromě vícedenních výjezdů se uskutečnilo
12 jednodenních exkurzí (např. Po stopách Napoleona), 11 projektových dnů, besed a výukových
programů a 7 divadelních představení. Z dalších 15 akcí, které škola pořádala, stojí za zmínku
např. oslava Dne seniorů či čtenářská výzva. Sám Žákovský parlament zorganizoval, popř. se
podílel na organizaci 15 akcí (dobročinný knižní bazar, 7. ples žáků ZŠ...).

Účast v soutěžích
Žáci ZŠ Mokrá-Horákov se účastnili jednak sportovních soutěží (Želešická růže či florbalové
soutěže), jednak vědomostních soutěží (Pythagoriáda a další typy předmětových olympiád). Našli
se také zájemci o umělecké soutěže (Karlovarský skřivánek či Lyra 2019). 



Projekt Mokerská učebna pod otevřeným nebem
Tento projekt byl zahájen už v roce 2018 a je financován Státním fondem životního prostředí ČR.
Nejmarkantnějšími výsledky projektu je výsadba devíti stromů, 30 m2 vyvýšených záhonů, pocitový
chodník, meteostanice, zahradní nářadí nebo třeba badatelské baťůžky. Škola začala využívat
i dešťovou vodu ze střechy zahradního altánu. 

Zapojení školy do mezinárodního projektu
Škola se zapojila do projektu Spolupráce v oblasti vzdělávání v přeshraničním regionu, který by
měl fungovat od července 2018 do června 2021. 

Spolupráce školy s rodiči
Spolupráce se zákonnými zástupci žáků probíhala formou třídních schůzek a hovorových hodin 
a třídních akcí. Hovorové hodiny se uskutečnily celkem 3x, z toho jednou online formou. 
Rodiče jsou o vzdělávání svých dětí informováni prostřednictvím elektronické žákovské knížky. Pro
předškolní děti z mateřských škol z Mokré-Horákova, Velatic a Hostěnic organizovali učitelé 1.
stupně ukázkové hodiny a edukační skupiny pro budoucí prvňáčky. Ve škole funguje pro zlepšení
spolupráce mezi rodiči a školou Klub rodičů. 

Školská rada
Školská rada se během roku sešla třikrát. Na svých jednáních mj. projednala výroční zprávu
o činnosti školy za předchozí školní rok a návrh rozpočtu na rok 2020.

Kontroly hospodaření
V květnu 2020 byla provedena ze strany zřizovatele veřejnosprávní kontrola hospodaření za účetní
období od 1. 1. do 31. 12. 2019. Kontrola konstatovala, že účetnictví příspěvkové organizace je
vedeno v souladu se zákonem. 

Materiálně-technické podmínky vzdělávání
Materiálně-technické  podmínky  školy  pro  vzdělávání  jsou  dlouhodobě  na  velmi  dobré  úrovni.
Finanční prostředky od zřizovatele umožňují kvalitní rozvoj školy. 
Školní  jídelna  byla  vybavena  novým  konvektomatem.  Hospodářka  školy  má  nově  vybavenou
kancelář. Učitelé mohou využívat nově zrekonstruované kabinety fyziky, PC techniky, biologie 
a  chemie.  Žáci  pak  novou  učebnu  fyziky,  chemickou  laboratoř  a  počítačovou  učebnu  včetně
kompletního  vybavení.  Žákům je  k  dispozici  nová  učebna  jazyků.  Začala  rekonstrukce  šatních
sestav, nové vybavení je připraveno pro žáky 8.–9. ročníků. 

Pozn. V únoru 2020 obdrželi rodiče dětí, které navštěvují ZŠ Mokrá-Horákov, dotazník, který se
týkal  jednak hodnocení školní  budovy (vybavení,  zahrada,  čistota...),  jednak výuky a všeho,  co
s výukou souvisí (vztahy ve třídě, vztahy mezi učiteli a žáky, nabídka předmětů, informování o dění
ve  škole...).  60  %  těch,  kteří  vyplnili  dotazník,  odpovědělo,  že  jsou  spokojeni  se  začínající
modernizací školy, 90 % je spokojeno s informovaností o dění ve škole, poměrně vysoké procento
mělo výhrady k nabídce jídel ve školní jídelně... 

Příměstské tábory
Sportovní příměstský tábor - Olympijské hry
Jedna z největších sportovních škol v České republice pořádala ve dnech 29. června až 3. července
v Mokré-Horákově sportovní příměstský tábor s názvem Olympijské hry. Zázemí jim poskytla zdejší
základní škola. Náplní  tábory byla výuka inline bruslení  a skateboardingu. V době od 8.00 do
16.30 se dětem věnovali zkušení instruktoři. 

Příměstský tábor Cestování časem
Pořadatelem příměstského tábora s tematikou cestování časem byla Nová alternativní škola, z. s.,
z Brna. Tábor se konal ve dnech 7. až 10. července a jeho účastníci opět našli zázemí na místní
základní škole. 

Basketbalové příměstské tábory 
Zázemí ZŠ Mokrá-Horákov využívali také malí basketbalisté, kteří hrají pod hlavičkou SK Podolí. 
I pro ně se v průběhu července a srpna v Mokré konaly celkem tři sportovní campy. 

Z činnosti ZUŠ Mokrá
ZUŠ v Pozořicích si v roce 2020 připomínala 55. výročí svého založení. Detašované pracoviště



v Mokré založila škola v roce 1976 v souvislosti s postupným otevíráním nové školní budovy na
sídlišti. Samostatná pobočka vznikla v Mokré v roce 1987. Toto datum zase souvisí s opravou staré
školy v Mokré, kde našla pobočka své zázemí a mohla se rozšířit i o další obory. 
V roce 2020 fungovaly v Mokré tři obory: hudební, taneční a výtvarný. Kromě výuky hry na
jednotlivé hudební nástroje (klavír, housle, kytara, zobcová flétny, violoncello) se zde vyučuje
i sólový zpěv. Hromadné předměty zahrnují hudební nauku, komorní hru, komorní zpěv, sborový
zpěv, balet a výtvarný obor. 
Žáci mokrské pobočky se představují sólově či v komorních uskupeních na každoročních
koncertech (vánočním a závěrečném) a pravidelně vystupují v Senior klubu v Mokré na Mikuláše 
a na Den matek. Baletní obor koná svá vystoupení v Kulturním domě v Horákově vždy na podzim a
v červnu. Výtvarný obor vystavuje práce svých žáků průběžně i v rámci koncertů hudebního
oboru.
Absolventské koncerty bývají v Pozořicích. Všechny výše jmenované akce poznamenal v roce 2020
koronavirus. Postupně byla ve škole omezována i výuka nad 10 dětí a nakonec i prezenční
individuální výuka a škola byla nucena přejít na distanční formu výuky. 

Hudební škola R. Meluzína
Ředitel školy – Radek Meluzín
Hudební škola R. Meluzína nabízí individuální hudební výuku bez věkového omezení. Škola funguje
od roku 2001 a nyní působí cca v 15 obcích na okrese Brno-venkov a Vyškov včetně Mokré
Horákova. 

Zdravotnictví, DPS
AP stomatologie s.r.o.
Od 1. září 2020 se na zdravotním středisku v Mokré otevřela druhá zubní ordinace. Obě ordinace
jsou v provozu každý den, což umožnilo zkrátit objednací dobu a přijímat nové pacienty. Obec
poskytla AP stomatologii návratnou finanční výpomoc. 

Dům s pečovatelskou službou
Covid zasáhl do života obyvatel všech věkových kategorií bez výjimky. Velmi ohroženou skupinou
byli samozřejmě senioři. Vláda hledala, jak tuto věkovou skupinu co nejlépe ochránit a jednou
z cest byly např. vyhrazené hodiny nákupu pro seniory. 
Řada zařízení pro seniory se potýkala s vysokou nemocností jak klientů, tak personálu. Naštěstí
tato situace v Domě s pečovatelskou službou v Horákově nenastala. Velmi brzy došlo k zákazu
návštěv a potřebné nákupy začala obětavě zajišťovat paní Drápalová ve spolupráci s vedoucím
pracovní skupiny panem Radkem Patákem. K běžnému fungování se DPS v Horákově vrátil zhruba
po dvou měsících, někdy v polovině května. Během léta byla situace ohledně koronaviru vcelku
příznivá, ale v polovině října přišla znovu uzávěra. Jak jsem zmiňovala v zápisu k fungování Klubu
důchodců v Horákově, na malé setkání seniorů došlo až před Vánocemi. 

5. Kap. Počasí

Leden
Počátkem roku si pro nás počasí připravilo několik jasných dnů s nižšími nočními teplotami.
V prvním lednovém týdnu minimální teplota dosáhla hodnoty -cca 9 stupňů. Převažovalo
zataženo a oblačno a maxima na začátku a na konci měsíce byla asi +6 stupňů. Drobně sněžilo
u nás jen dvakrát za celý leden! Celkově se noční teploty držely pod bodem mrazu, ty denní jen
sporadicky. 

Únor
V únoru příliš nemrzlo, denní maxima neklesla pod bod mrazu a hned začátkem měsíce jsme mohli
před den naměřit až 15 stupňů. Ani v noci příliš nemrzlo. Druhou únorovou dekádu provázelo
polojasno, pršelo jen pár dní na počátku února. 

Březen
Stejně jako v únoru byla druhá dekáda jasná a polojasná, stanice v Tuřanech naměřila tou dobou
až 20 stupňů. V noci se spíš výjimečně minima dostávala do záporných hodnot. Vydatněji
zapršelo opět jen na začátku měsíce. 



Duben
Sice už v polovině dubna jsme mohli zaznamenat hřmění, ale celkově pršelo jen velmi málo, což se
samozřejmě projevilo velkým suchem. Obloha byla v dubnu převážně jasná či polojasná 
a teploty přes 20 stupňů nebyly výjimkou. 

Květen
V květnu sice několikrát slabě zapršelo, ale dlouhodobé sucho přetrvávalo i nadále. Tentokrát jsme
během května nezaznamenali tropické dny. Podobně jako v dubnu jsme mohli vidět zejména
jasnou či polojasnou oblohu. 

Červen
Dlouhodobé sucho vystřídal na srážky vcelku bohatý červen. Ani v červnu jsme se nedočkali
tropických dnů, i když chyběly jen nějaké desetinky stupně. 

Červenec
Také červenec přinesl déšť, ovšem nic extrémního. Teploty byly poměrně vysoké, ty tropické přišly
až koncem měsíce. 

Srpen
Milovníci tropů si užili zejména na přelomu první a druhé srpnové dekády. Intenzivně napršelo
v polovině a koncem měsíce. 

Září
V září už rtuť teploměru nešplhala tak vysoko. V každé ze zářijových dekád se objevily nějaké
srážky, i když celkově bylo spíše slunečno. 

Říjen
Říjen si vystačil s teplotami do 20 stupňů a ty se ke konci měsíce ještě snižovaly. Intenzivněji pršelo
kolem poloviny měsíce.

Listopad
Postupoval trend snižujících se teplot a občas se vyskytl drobný déšť a nízká oblačnost. Martin na
bílém koni se opozdil. 

Prosinec
První sněhové vločky poletovaly už druhého prosince a pak až na Štěpána. Pokud přišly nějaké
srážky, pak v podobě deště. Přes den moc nemrzlo a v noci spíše ojediněle. 

6. Kap. Pohyb obyvatelstva

Počet narozených dětí za rok 2020: celkem 25 ( Mokrá 21, Horákov 4)
Počet přistěhovaných občanů: celkem 38 (Mokrá 54, Horákov 12)
Počet odstěhovaných občanů: celkem 54 (Mokrá 42, Horákov 12)
Počet zemřelých: celkem 26 (Mokrá  16, Horákov 10)
Celkový počet obyvatel Mokré-Horákov – 2 752 (Mokrá 2064, Horákov 688)

Nejstarší občané v roce 2020
Mokrá: nejstarší muž –  pan Václav Vaňáček, 1924, Mokrá 187

      nejstarší žena –  paní Lidie Luňáčková, 1922, Mokrá 40
Horákov: nejstarší muž –  pan Bedřich Koudelka, 1931, Horákov 142

        nejstarší žena –  paní Marie Ruibarová, 1925, Horákov 121
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